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DIN TOATE COLTURILE
a ★

Cu zece ani în urmă. într-un moment 
în care popoarele iubitoare de pace se 
pregăteau să dea asaltul final împotriva 
militarismului hitlerist, la Moscova s-a 
încheiat tratatul franco-sovietic de alian
ță și asistență mutuală.

Documentul a fost și continuă sa fie 
apreciat și astăzi’ de către cercurile cele 
mai largi ale opiniei publice mondiale ca 
avînd o deosebită importanță internațio
nală. Tratatul ș-a. încheiat într-o perioadă 
cînd cel d'e ăl doilea război mondial nu 
luase încă sfîrșit, cînd hitlerismul mai 
opunea o rezistență îndîrjită, desnădăj- 
duită, dar cu totul și cu totul zadarnică. In 
acele clipe decisive, Uniunea Sovietică și 
Franța, două 'mari puteri europene și 
mondiale, s-au obligat prin stipulațiile 
tratatului să ia în comun toate măsurile 
necesare pentru zdrobirea agresorului și 
pentru împiedicarea unei noi agresiuni 
germane. In acest trataț s-a exprimat cu 
hotărîre convingerea celor două mari sta
te că în perioada postbelică vor colabora 
strîns pentru a contribui la întărirea păcii 
și a securității în Europa, pentru a îmș- 
piedica toate acțiunile care ar face, posi
bilă orice nouă încercare de agresiune 
din partea Germaniei.

Istoria a arătat că problema germană 
a avut o importanță covârșitoare atît pen
tru Franța cit și pentru Uniunea Sovie
tică. Se știe prea bine că ori de cîte ori 
Franța s-a găsit izolată, urmările acestei 
situații s-au dovedit a fi funeste pentru 
ea și pentru poporul ei. Să ne reamintim 
cuvintele spuse nu mult după semnarea 
acestei alianțe de către șeful guvernului 
francez de atunci, generalul De Gaulle: 
„In anul 1870 am suferit o înfrîngere, 
deoarece eram singuri. Dar în anul 1875 
'ntervenția diplomatică a Rusiei a împie
dicat Germania să se arunce din nou a- 
supra noastră. Alianța încheiată în anul 
1892 a reușit să oprească timp de 22 ani 
atît pretențiile pan-germanismului în pri
vința Occidentului, cît și acel „Drang 
nach Osten“ („Marșul spre răsărit**)!. 
Cînd în anul 1914 Germania și Austro- 
Ungaria au trecut la atac, ofensiva rusă 
în Prusia a ajutat în modul cel mai sub; 
stanțial să ne refacem situația pe Marna, 
după care acțiunea comună pe cele două 
fronturi, cel de la răsărit și cel ■ de la 
apus, l-a sleit în așa măsură pe dușman 
încît aceasta a înlesnit în cele din urmă 
lui Foch să obțină victoria**; . . -

Poporul francez a considerat tratătul, 
încheiat îndată după eliberarea țării sale 
și cu cîteva luni înainte de zdrobirea de
finitivă a agresorului, ca cea mai de i.ăr 
dejde chezășie a suveranității sale si a 
unei păci trainice în Europa. încheierea a- 
cestuj tratat a contribuit în cea mai mare 
măsură la restabilirea Franței în dreptu
rile sale de mare putere.

Cu aproape două luni în urmă au fost 
semnate acordurile de la Paris. După cum 
se știe, ele prevăd remilitarizarea Germa
niei occidentale și atragerea ei în pactul 
nord-atlantic și în alte grupări militariste 
agresive. Acordurile de la Paris pun pe 
picioare o alianță militară a cercurilor a- 
gresive din Statele Unite, Anglia și Fran
ța cu militariștii germani. Această alian
ță este incompatibilă cu tratatul franco-

sovietic încheiat în 1944 șj cu toate trata, 
tele și acordurile internaționale la care 
participă Statele Unite, Anglia și Franța, 
îndreptate împotriva primejdiei reînvierii 
mașinii de război germane.

Acordurile de la Paris reprezintă o pri
mejdie de moarte pentru Franța. Prin ra
tificarea lor, Franța va pierde dreptul de 
a-hotărî în politica sa externă și într-o 
măsură chiar în politica sa internă.

Ratificarea acordurilor de la Paris nu 
numai că ar schimba situația Franței, dar 
va schimba în mod radical și situația în 
Europa. Deschizînd calea reînvierii mili
tarismului german, acordurile de la Pa
ris reprezintă o primejdie pentru statele 
iubitoare de.pace din Europa și în special 
pentru țările vecine cu Germania.

Cercurile guvernante din apus încearcă 
în momentul de față să impună grabnica 
ratificare a acordurilor de la Paris. In 
acest scop, propaganda occidentală în
cearcă să adoarmă vigilența popoarelor, 
lansînd ideea falsă a unor „tratative pa
ralele**.

Despre ce este vorba? S-a lansat știrea 
că Franța, cu asentimentul S.U.A. și An
gliei, ar fi început sau că se pregătește să 
înceapă „tratative paralele** avînd drept, 
scop organizarea unei conferințe a celor 
patru puteri după ratificarea acordurilor 
de la Paris. Falsitatea acestor știri nu 
mai trebuie dovedită. Ne amintim doar 
de refuzul Franței și al celorlalte puteri 
occidentale de a participa la conferința 
țărilor europene pentru asigurarea păcii 
și securității în Europa. După cum a sub
liniat și V. M. Molotov, lansarea unor 
asemenea zvonuri urmărește inducerea în 
eroare a opiniei publice.

Ratificarea acordurilor de la Paris nu 
va putea crea un climat favorabil în Eu
ropa; ea va complica situația și va sub
mina posibilitatea rezolvării principalelor 
probleme europene și în primul rînd a 
problemei germane; va lipsi de obiect tra
tativele dintre cele patru puteri în aceste 
probleme. Ratificarea acordurilor de la 
Paris intensifică într-o mare măsură pri
mejdia unui noU război îri Europa

In fața acestei situații este limpede că 
țările iubitoare de pace din Europa vor 
fi obligate să ia contramăsurile ce se im
pun pentru a opune forțelor armate ale 
statelor agresive care amenință cauza 
păcii, o forță , și mai puternica. Declara
ția conferinței, de la Moscova subliniază 
cu suficientă claritate acest lucru.

Popoarele iubitoare de pace sînt ocu
pate cu munca lor constructivă. Tocmai 
de aceea ele nu-și slăbesc nici un moment 
Vigilența în fața pericolului unui nou răz
boi. Popoarele iubitoare de pace, și din 
numărul acestora face parte și poporul 
nostru, nu vor admite ca evoluția situa
ției internaționale să le găsească nepre
gătite, In situația care s-a oreiat, în scopul 
asigurării securității lor, ele vor ști să 
ia măsurile adecvate cerute d'e desfășu
rarea evenimentelor pentru a impune for
țelor agresive forța unitară a statelor iu
bitoare de pace.

Dușmanii păcii trebuie să știe că for
țele păcii sînt uriașe. Popoarele vor pace 
ți nu vor precupeți nici un sacrificiu pen
tru a o apăra.

Foaia de luptă
Foaia despre ca

re vreau să vorbesc 
s-a născut ți a pri
mit botezul focului 

in cursul unei în
cleștări aprige, in 
cursul luptei pe ca
re tractoriștii sta

țiunii de mașini și tractoare din Roman 
au pornit-o cu natura, pentru ogoare mai 
roditoare, pentru piine mai multă; E 
mititică foaia, iar numele ei: „Trac
torul", arată cel mai bine lipsa de pre
tenții, tonul ei modest. E mititică 
foaia: o poți ușor împături și păstra 
in buzunarul de la piept. Dar ar
ticolele pe 'care le publică nu aleg 
și nici nu cruță, iar slovele lor ard mai 
tare decît jăratecul. E mititică foaia, dar 
de ea întreabă tractoriștii înaintea plinii, 
înaintea benzinei, înaintea scrisorilor de 
acasă. Căci ei îi datorează multe din 
succesele care le-au făcut faima, și ci
tind-o văd ca intr-o oglindă creșterea 
lor de la săptămînă la săptămină.

Brigada a 11-a a tras la jumătatea a- 
ccsiei luni primele brazde în tontul 
toamnei care vine. Șeful ei, Nicolae 
Bostan, recunoaște insă că dacă in tim
pul verii — cînd rămăsese in urma 
tuturor — nu l-ar fi „analizat foaia", ar 
fi fost cu neputință s-o ia cu un an îna
intea timpului, ion Ifrim este cunoscut 
ca omul care răspunde de cea mai nume
roasă brigadă, ca unul dintre „stîlpii" 
stațiunii de la Roman. Cind am vorbit 
cu dînsul, ml-a arătat semnificativ două 
„foi". in cuprinsul uneia care purta ca 
dată o zi de la începutul lui aprilie era 
„scărmănat număra 1" pentru „proasta 
calitate a arăturilor". In alta, datată 7 no
iembrie, era lăudat de însuși secretarul 
organizației de bază pentru „calitatea ex
cepțională a muncilor" făcute de tracto
riștii săi. „Dacă nu apăream în prima, 
sînt sigur că nu eram pomenit nici in a 
doua", conchise Ifrim împăturind cu gri
jă hîrtiile. Nu-s singurele cuvinte de a- 
cest fel pe care le-am auzit. La fel 
mi-au vorbit și brigadierul Gh. Popa, șt 
tractoristul Nicolae Tabarcea, și agrono
mul de sector Ștefan Pieleanu. Și cred că 
toți muncitorii stațiunii din Roman ar 
putea să facă mărturisiri asemănătoare 
pentru că, deși nu o arată, „foaia" a în
treținut in ei dorința și puterea de a 
cîștiga drapelul de fruntași pe regiune și 
de a-l păstra pînă acum.

Get care scot „foaia de luptă" de la 
Roman nu-s scriitori, nu-s ziariști. Unul 
dintre ei are funcție de mecanic șef, al
tul se ocupă de problemele sindicale, un 
al treilea lucrează ca statistician. Dar
de numele lor am auzit foarte des. Sînt 
cunoscuțl la Bozienii de Sus, la Trifești 
și pretutindeni unde ajung tractoriștii 
din Roman și pătrunde „foaia". Vorbesc 
despre dinții și-l laudă țăranii care s-an 
ales cu Ogoarele bine lucrate ți roade bo
gate în pătul, vorbesc colectiviști ți înto
vărășiți cu venituri mari. Lucru firesc 
Căci deși „Tractorul" e o foaie modestă 
și deși colaboratorii săi nu-s scriitori sau 
ziariști, atlta timp cît slujesc poporul ei 
sînt cunoscuțl și iubiți.

I. PAVELESCU

29 Întreprinderi 
din Capitală și-an 

Îndeplinit planul anual
însuflețiți de hotărîrea de a 

munci cu elan pentru întărirea 
economică a țării, muncitorii șl 
tehnicienii din multe întreprin
deri șl-au îndeplinit planul de 
producție pe anul 1954 înainte 
de termen.

Pînă la 11 decembrie, colec
tivele din 29 de. întreprinderi 
din Capitală, aparțlnind diferi
telor ramuri industriale ca: In
dustria ușoară, industria ali
mentară, industria locală etc., 
șl-au terminat planul global de 
producție pe acest an. Printre 
acestea se află : uzinele textile 
„7 Noiembrie'*, ,,Textila Grivi- 
ța*',, „Tînăra Gardă**, fabrica 
de produse zaharoase „Fraga", 
fabrica de biscuiți ,,9 Mai*', uzi
nele metalurgice „Vasile Roai- 
tă“, Atelierele C.F.R. „Constan
tin David**, Atelierele Centrale 
I.T.B., fabricile de medicamente 
nr. 1, 2, 4 și 7 ți alte între
prinderi.

De la 25 noiembrie, coopera
tivele meșteșugărești aparțlnind 
Uniunii Textil-Confecții Bucu
rești lucrează tn contul anului 
viitor. (Agerpres)

Alegerile de asesori 
populari

In raioanele Nicolae Bălces- 
cu și Grivlța Roșie din Ca
pitală s-au terminat zilele aces
tea alegerile de asesori populari. 
Oamenii muncii au aies din 
mijlocul lor 300 de asesori, oa
meni cu experiență șl autorita
te, stimați de tovarășii lor de 
muncă.

La uzinele „Tudor Vladimi- 
rescu*' au fost aleși lăcătușii 
Ion Pîrvulescu. Maria Dumitru, 
Nicolae Drăgan, Grigore Moise, 
strungarul Mircea Constăntines- 
cu, normatorul Dumitru Vilcu șl 
maistrul Ion lonescu. Muncitorii 
de la întreprinderea textilă. 
„Flamura Roșie" au reales-o pe 
jesătoarea Gheorghița Spinules- 
cu, care este fruntașă in pro-’ 
ducție, iar ca asesoare populară 
șl-a îndeplinit cu conștiinciozita
te sarcinile încredințate. La 
Complexul C.F.R. Grivița Roșie, 
muncitorii eu ales din rîndurile 
lor 27 de asesori populari. La 
gospodăria agricolă de stat Po
pești Leordeni au fost aleși 
muncitorii Gheorghe Constantin 
șl Zamfir Zamfir.

Asesorii, populari aleși sînt 
din diferite locuri de muncă și 
de diferite profesii.

Alegerile de asesori populari 
continuă in Câpitală și In În
treaga țară. (Agerpres)

IN FATA MICROFONULUI

Răspîndirea și însușirea cunoștințelor cu caracter agrozoo
tehnic sînt acțiuni de seamă care au loc acum, in lunile de 
iarnă, în satele patriei noastre. Pentru ducerea lor. la bun 
sfîrșit, în foarte multe comune se folosesc intens și cu tot 
mai mult succes stațiile de radioficare. .

In clișeu : Țăranul muncitor Gh. loniță, unul dintre frun
taș i recoltelor bogate din comuna Buftea, București, vor
bește in fața microfonului despre metodele sale de lucrare a 
pămîntului. Foto: AGERPRES

Autocamioane pentru colectiviști
CRAIOVA (de la corespon

dentul nostru) — Colectiviștii 
din comuna Ăîirșani, raionul 
Gura Jiului, și-au puș In gînd 
încă de multă vreme să-și cum
pere un autocamion cu care să 
poată transporta mai ușor și 
mai repede spre oraș produsele 
obținute. în gospodăria lor. Zi
lele acestea, .la puțin timp după 
ce colectiviștii din Mîrșani au 
predat statului, ultimele anima e 
contractate pentru îngrășare, 
ei au primit pentru nevoile gos
podăriei lor un autocamion nou 
marca „Molotov".

Șl colectiviștii din comuna 
Flămînda, raionul Viriju Mare, 
s-au gindit să-și cumpere un 
gutocamldn, cu care să poată 
transportă mai ușor produsele

ce vor să le valorifice pe piața 
orașelor Tumu Severin și Craio
va. lată dece el au valorificat 
prin cooperativa din comună, 
din produsele bogate obținute 
anul acesta pe ogoarele colecti
vei și din fermele zootehnice, 30 
de tone porumb, 4,6 tone griu, 
2,5 tone floarea-soarelui, peste 
70 bl. lapte, precum șl un în
semnat număr de animale în
grășate. Pentru aceste produse 
ei au pri'mit prin U.R.C.C. re
partiția pentru cumpărarea unui 
autocamion, care zilele acestea 
a șj fost primit de gospodărie.

Astfel de autocamioane au mai 
primit în ultimul timp și colec
tiviștii din comuna Salcia, ra
ionul Cujmir, și cei din Gighe- 
ra, raionul Gura Jiului.

TĂRII
Ar

Ocrotirea vînatulul 
în timpul iernii

A venit iarna. In curînd, pîJ 
durile vor fi acoperite de zăpa
dă. In această perioadă a anu-r 
lui animalele de pădure iși gă
sesc mai greu hrana șl sînt a- 
menințate de pieire.

Pentru ocrotirea șl asigurarea 
înmulțirii animalelor de vînat, 
Direcția vînătorii din Ministerul 
Agriculturii șl Silviculturii a 
luat măsurile necesare. Hrana 
cerbilor, a căprioarelor, fazani
lor, potîrnichiior și iepurilor a 
fost asigurată prin colectarea ia 
însemnate cantități de frunzare, 
formate din rămurele fragede 
de arbori foioși, precum și de 
rug de smeură șl de mure.

Cel mai periculos dușman el 
animalelor de vînat este lupul. 
Pentru stirplrea lui, Încă din 
primăvară 6-au distribuit re
giunilor silvice 2.000 de capcane 
speciale șl materiale toxice. In 
primele trei trimestre ale anu
lui, au fost uciși peste 3.000 de 
lupi, adică același număr care 
a fost ucis in întreg anul trecut. 
Participarea vînățorilor la uci
derea lupilor a fost stimulată 
prin Instituirea premiilor de 150 
iei pentru uciderea unui lup și 
de 75 lei pentru un pui de lup.

Tot pentru ocrotirea vinatului 
s-au luat măsuri pentru ucide
rea clinilor hoinari și a anima
lelor răpitoare. (Agerpres)

Concursuri populare 
de schi

In vederea cuprinderii unui 
număr cit mai mare de oameni 
ai muncii în practicarea schiu
lui, precum și pentru descoperi
rea de noi elemente de valoare 
din rîndurile acestora, asociați
ile sportive, sprijinite de CCFȘ 
ți consiliile sindicale regionale, 
vor organiza la Începutul anului 
viitor, în toate regiunile țării, 
mari concursuri populare de 
schi.

Cu acest prilej numeroși ti
neri își vor putea trece norma 
de schi din cadrul complexului 
sportiv G.M.A. La aceste con
cursuri populare pot participa 
toți oamenii muncii Împreună 
cu familiile lor. înscrierile se 
vor face prin colectivele sporti
ve de care aparțin. In regiuni'e 
Stalin, Bacău, Suceava șl Re- 
glunea Autonomă Maghiară, 
favorabile competițiilor de iarnă 
și unde se găsesc pirtii și tram
buline pentru probele de slalom 
și sărituri, vor avea loc mâți 
Întreceri de schi.

Să grăbim executarea arăturilor adînci 
pentru însămînțările de primăvară și lucrările de desțelenire

SFATURILE POPULARE ALE ORAȘELOR PATRIEI NOASTRE 
RĂSPUND CHEMĂRII SFATULUI POPULAR AL CAPITALEI
Un nou avînt muncii 
de bună gospodărire 

a orașului
CRAIOVA (de la corespondentul nostru). 

— Chemarea sfatului popular al Capitalei 
R.P.R. adresată sfaturilor populare ale ora
șelor din patr a noastră a avut un larg ră- ,, 
sunet, in rîndurile tuturor activiștilor comi
tetului executiv al sfatului popular orășenesc 
Craiova. Zilele acestea membrii comitetului 
executiv, deputății, membrii comitetelor de 
stradă, și delegatele de femei s-au adunat 
în sala de festivități a liceului de . fete nr. 1 
pentru a analiza aportul adus de cete 120 de' 
comitete. de stradă la opera de" înfrumusețare 
și butiă gospodărire a orașului. <

îndrumate de comitetul executiv, comite
tele de stradă din orașul Craiova an reușit 
să obțină o serie de succese însemnate. 
Radioficarea circumscripțiilor electorale 
nr. 8 și 12, pavarea străzilor Doljului șl Potbonița, electrificarea 
străzilor Mozart, Rovine și Nisipuri» identificarea în circumscrip
ția electorală nr. 3 a unei suprafețe de 3 ha. teren și darea sa 
spre folosința cultivatorilor de legume și zarzavaturi pe loturi indi
viduale, amenajarea și repararea unor fîntîni pe străzile Liliacului, 
Doljului și Rovine, amenajarea a numeroase spații verzi, planta
rea de pomi, etc., iată numai cîteva din numeroasele realizări înfăp
tuite cu sprijinul comitetelor de stradă.

Răspunzînd chemării lansată de sfatul popular al Capitalei R.P.R., 
șfalul popular al orașului Craiova și-a luat următoarele angaja
mente :

* Să organizeze pînă la data de 31 ianuarie 1955 alegerea 
de comitete de stradă și In restul de 43 circumscripții electorale in 
care nu au fost alese; să sprijine organizarea activității tuturor co
mitetelor de stradă in vederea mobilizării a cit mai mulți cetățeni 
in acțiuni obștești — pentru înfrumusețarea și buna gospodărire 
a orașului — spre a întîmpina ziua de 1 Mai 1955 cu noi succese 
in muncă.

* Cu sprijinul comitetelor de stradă, cetățenii orașului vor fi mo
bilizați la :

Acțiunea de întreținere și Înfrumusețare a faldului de locuințe; 
pavarea trotuarelor de pe străz.le Potbonița și Peneș Curcanul; 
amenajarea a 5 noi spații verzi, plantarea a peste 1.000 de arbori 
și arbuști ornamentali in parcurile „Poporul" și „Sfîntul Dumitru" 
pe străzile Ungureni și Nis pului, precum și a 219 nuci în grădinile 
școlare și 500 pomi fructiferi in grădinile cetățenilor; repararea și 
darea in folosință a unui rumvr de 6 fintîni cu isvoare naturale; 
menținerea curățeniei curților ș! străzilor și alte Însemnate acțiuni 
obștești.

In zilele care au trecut de la data 
la care sfatul popular al Capitalei 
R.P.R. a adresat chemarea către 
toate sfaturile populare orășenești 

' din țară pentru activizarea și spri
jinirea muncii comitetelor de stradă 
jn vederea atragerii maselor la ac
țiunile obștești, sfaturile populare 
orășenești s-au alăturat acestei che
mări luîndu-și noi angajamente.

Un loc deosebit de important în 
cadru! acestor angajamente îl ocupă 
înființarea de noi comitete de stra
dă, precum și sprijinirea temeinică 
a celor existente, în scopul atragerii 
unul număr crescînd de oameni ai 

■ muncii la realizarea de noi lucrări 
gdspodărești-edilitare.

Vom întări neîncetat 
legătura cu masele

ORADEA (de la corespondentul nostru). 
— In cadrul unei 
participat numeroși 
popular orășenesc, deputați, președinți ai co
mitetelor de stradă, precum și numeroși in
vitați, s-a dat citire chemării sfatului popular 
al Capitalei adresată sfaturilor populare oră
șenești din întreaga țară. Adunarea șî-a ma
nifestat cu vil aplauze entuziasmul și do
rința de a răspunde la această chemate. 
Deputatul F. Bonațiu a prezentat in fața 
celor prezenți un amplu raport în care au 
fost oglindite o serie întreagă de realizări 
obținute de către sfatul popular orășenesc în 
domeniul bunei gospodăriri a orașului 
și a continuei sale înfrumusețări. Printre al
tele raportul a amintit că prin antrenarea 

maselor largi de cetățeni și prin folosirea resurselor locale, în ul
timul timp s-a realizat repararea a numeroase străzi periferice, re
țeaua de apă potabilă s-a extins cu încă 1076 m., s-au instalat 
rețele de iluminat public pe o distanță de 3,5 km, iar în parcurile 
și spațiile verzi, s-au plantat cu ajutorul cetățenilor peste 2.000 
de arbori. A fost supus apoi discuțiilor planul de muncă care pre
vede acțiunile gospodărești ce vor fi întreprinse pină în ziua de 
1 Mai 1955 de către sfatul popular orășenesc cu ajutorul cetățenilor 
orașului. Cel peste 20 de vorbitori care au luat cuvîntul prin pro
punerile și sugestiile lor prețioase au adus o contribuție de seamă 
la definitivarea sarcinilor ce vor trebui să fie îndeplinite pînă la 
1 Mai 1955.

In răspunsul pe care adunarea îl trimite sfatului popular al Ca
pitalei, se spune printre altele: „Primim cu entuziasm chemarea 
sfatului popular al Capitalei, angajindu-ne să întărim necontenit le
găturile cu masele largi de cetățeni pe care-i vom antrena în nu
măr cît mai mare in toate acțiunile obștești ce vor fi întreprinse în 
cinstea zilei de 1 Mai. Sfatul popular al orașului Oradea se anga
jează să extindă rețeaua de iluminat cu încă I km., să continue 
acțiunea de extindere a spațiilor verzi, să amenajeze parcurile „1 
Mai". „Petofi", „Muncitorul" și „Pionierul", să paveze trotuarele 
cartierului loșia, precum și strada Pasteur pe o suprafață de 3000 
m.p. De asemenea, vom executa lucrări de amenajare a pieței Karl 
Marx și vom pistrui încă o serie de străzi din cartierele periferice".

adunări la care au 
activiști ai sfatului

In cursul acestei luni timpul s-a menținut 
pînă acum prielnic executării arăturilor a- 
dînci pentru însămînțările de primăvară și a 
lucrărilor de desțeleniri. ' 1 ‘

In multe regiuni, această Importantă lu
crare agrotehnică s-a executat pe suprafețe 
întinse. In regiunile Hunedoara, Arad, Ora
dea, Baia Mare și Regiunea Autonomă Ma
ghiară arăturile adinei pentru îmsămînțările 
de primăvară au fost făcute pe moi mult de 
80 la sută din suprafețele planificate, iar 
în regiunile Craiova, Stalin, Cluj 
rești au fost efectuate în proporție 
60 la sută.

Cu tot timpul favorabil însă, tn 
de la 1 la 12 decembrie nu s-au executat

și Bucu- 
de peste
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arături adinei decît pe o suprafață de 105.000 
hectare, ceea ce,denotă»o insuficientă mobi
lizare a țăranilor muncitori pentfu folosirea 
din plin a 'fiecărei zile bune de ’ lucru. Sfa
turile populare și organele din regiunile Ga. 
lăți,. Bîrlad.' Constanța. Bacău. Ploești și Iași 
nu au dat dovadă de preocupare pentru folo
sirea tuturor forțelor în vederea executării 
arăturilor adinei. In regiunile Constanță, Ba
cău, Ploești și lași, planul arăturilor adinei 
pentru tasămînțările de primăvară nu a fost 

.îndeplinit-decît în-proporție de 40 la sută, 
iar în regiunile Galați și Bîrlad nu s-au arat 
nici 20 la sută din suprafețele planificate.
, Ținînd seama de marea 
arăturilor adinei de toamnă 
producției agricole, in anul

★ ★’■ ■ ' I .1 '

însemnătate a 
. pentru sporirea 
viitor, este nece-

CULTIVATORII DE

perioada

din satele înșirate de-a lungul 
ce aparține comunei Șendreni,

In unul
Șiretului, __ ,
locuiesc doi frați Fotache: Mihaiea și Tu- 
doriță. Tatăl lor este ceferist în gara 
Bărboși de mulți ani.

Mihaiea și Tudoriță au îndrăgit de mici 
copii munca cimpuiui. Le era drag mai 
ales să lucreze la culturile de legume și 
zarzavat, dar ii durea inima cînd vedeau 
că rodul trudei lor șl al altora intra in 
punga moșierilor.

Vremurile s-au schimbat însă. Jugul 
care apăsa umerii poporului nostru a 
fost înlăturat. Pămîntul, pentru care ță
ranii și-au vărsat sîngele secole de-a rîn- 
dul. a intrat în stăpînirea lor.

Tudoriță și Mihaiea ajunși flăcăi, cu 
brațe zdravene de muncă, căliți în lupta 
cu greutățile, puteau acum să se apuce 
de treabă.

De acum încolo roadele muncii urmau 
să fie ale lor și numai ale lor. Dar ca 
să facă să rodească pă.mîntul lor drag, 
ei aveau nevoie de sămînță, aveau ne
voie, de .unelte. Regimul burghezo-moșie- 
resc adusese țărănimea muncitoare la 
sapă de lemn. Astăzi însă cu totul- alta 
este viața șendrenilor.

★
Abia începuse ziua de lucru șl în biroul 

unității de aprovizionare cu zarzavaturi 
din orașul Galați intră un flăcău zdra
văn.

Se vedea de departe că nu era obiș-

nuit cu astfel de vizite .
dăduse bună1 ziuă că șf. Începu să-și stu
dieze șâpea pe care o ținea in mină cu 
at'ta atenție, îneîț îți venea să crezi că 
cine știe ce lucru nou întîlnise.

— Să vedeți, tovarășe director... Sînt 
din satul Gara Bărboși... Mă cheamă Tu
doriță -Fotache șl aș vrea să mă apuc de 
grădinărit, dar...

— Dar?
— Dar n-am sămînță, n-am unelte și 

n-am...
— ...Și n-ai nici bani — îl Întrerupse 

directorul.
Flăcăul n-avu putere decît să încuviin

țeze din cap.
După o scurtă convorbire. Tudoriță 

semnă o hîrtie. Încheiase contract cu A- 
prozarul penlru recolta de pe cele două 
nectare' de pămînt ce urma să le cultive 
cu zarzavat. In baza lui primea o sumă 
de bani cu' ajutorul căreia putea să-și 
cumpere strictul necesar de unelte. Apro
zarul se obliga, prin contract, să-i dea 
sămînța trebuitoare pentru cele două, hec
tare de grădină. Cînd a ieșit din biroul 
directorului.. fața tînărului țăran vădea 
bucuria sufletească de care era cuprins.

★
Au trecut doar cîțiva 
Roadele obținute au 

celor doi frați să-și 
cele necesare 
zarzavaturilor, 
muncă zdravene (și-au 
boi) șl unelte din cele 
curtea lor se pot vedea

pentru că abia

ani de atunci.
dat posibilitate 
cumpere toate 

cultivării legumelor și 
Ei au acuma vite de 

cumpărat patru 
mai bune. In 

zeci de rogojini,

sar ca sfaturile populare, organele agricole, 
gospodăriile agricole de stat, gospodăriile a- 
gric.ole colective să ia toate măsurile pentru 
folosirea integrală a fiecărei zile bune de 
lucru, pentru executarea arăturilor adînci de 
toamnă.

Totodată este necesar să se grăbească exe
cutarea lucrărilor de desțelenire. Regiunile 
Bacău. Arad. Suceava și Ploești trebuie sa 
depună un efort susținut pentru lichidarea 
răminerii în urmă a lucrărilor de desțelenire, 
iar regiunile Baia Mare, Galați, București, 
Iași și Regiunea Autonomă Maghiară trebuie 
să Intensifice munca pentru Îndeplinirea in-r 
tegrală a planului de desțeleniri.

(Agerpres)’

LEGUME
zeci de geamuri necesare răsadnițelor, 
un motor pentru irigarea culturilor, iar 
uneltele mărunte de tot solul umplu șo- 
proanele.

— Agevacoopul raional Galați, cu care 
am contractat producția din anul viitor a 
celor patru hectare de pămint, ne pune la 
dispoziție tot ce avem nevoie pentru a 
obține o recoltă din ce in ce mai bună — 
ne spune Mihaiea, Iar Tudoriță, din o- 
chii căruia a pierit sfiiciunea de altă 
dată, ne povestește cu aerul omului care 
nu se îndoiește nici un moment de cele 
ce le afirmă, cum din producția ce o vor 
obține anul viitor amîndoi frații își vor 
construi case noi.

— Cînd am început să lucrăm la gră
dinărit nu aveam nimic, Iar acum...

Hotărîrea cu care îți vorbesc cei doi 
frați despre planurile viitoare, despre 
ceea ce ei au și realizat pînă acum, nu 
te lasă să te îndoiești nici un moment 
că vorbele lor vor deveni fapte.

★
Experiența de cultivatori de legume și 

zarzavat a celor doi frați l-a făcut să 
vadă că o asociație agricolă a cultivato
rilor de legume le-ar aduce mai multe 
avantaje. Din această cauză, cei doi frați 
Fotache au și tăcut sfatului popular co
munal o proounere...

In viitorul apropiat, pe malurile Șire
tului tn lunca lui atit de roditoare în 
care sutele de mii de puiet' de ol.ml înlo
cuiesc vechile sălcii mincate de ciuperci șl 
fixează terenurile împotriva eroziunilor, 
pălmașii de ert — stăpînii de azi ai a- 
cestor locuri, vor obține roade și mai bo
gate.

GH. SASU
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„Caravana cinema
tografică nu este vă- 

< zută în comuna noas- 
J tră decît odată sau de 

două ori pe an, ne 
scrie țăranul muncitor 
Gheorghe Popioc din

comuna Gloduri, raionul Bacău. Dorința lo
cuitorilor din comuna noastră este însă de a 
viziona filme mai des, așa cum se întîmplă 
în afle comune. Noi credem, ne scrie citito
rul, că dacă secția culturală a sfatului popu
lar raional ar avea mai multă preocupare 
pentru problema culturalizării țăranilor 
muncitori, ar organiza vizite regulate ale 
caravanei cinematografice Și în comuna Glo
duri".

★
Pentru comasarea 

'celor 20 de unități ale 
întreprinderii indus
triale „Progresul" din 
Arad, ne scrie un ci
titor, a fost atribuit 
un local corespunză
tor.
. Toate ar fi bune: 
clădirea este mare, 
încăpătoare, teren este 
suficient și chiar po
sibilități de extindpre. Totuși au trecut șase 
luni și nici piuă astăzi localul n-a fost luat 
în primire. Cele douăzeci de ateliere au ră
mas mai departe împărțite prin toate col
țurile orașului, și aceasta din cauza Uzinet 
Textile Arad care a depozitat in localul atri
buit întreprinderii „Progresul" o cantitate 
de bumbac.

Conducerea Uzinei Textile Arad tărăgă
nează mutarea bumbacului, finind întreprin
derea „Progresul" în aceeași situație cri
tică.

★
„Ca să-mi mobilez 

camera, m-am hotărit 
să-mi cumpăr cele ne
cesare de la magazi
nul de stat din Bule
vardul Republicii 82, 
magazin care mi se 
părea demn de toată 
încrederea" — ne scrie

'cititorul I. Borsan din Arad. „Vînzălorul 
mi-a propus o garnitură de mobilă bună și 
ieftină de la fabrica „Si mo Gheza" din Tg. 
Mureș. O singură aruncătură de ochi m-a 
convins. Frumoasă și solidă. Am plătit-o, 
am transportat-o acasă și am instalat-o.

Pină aici lucrurile au mers bine. Acasă în
să au început surprizele neplăcute. Bu
tonul de la noptieră mi-a rămas în mină 
cînd am vrut să trag sertarul, iar scîndurile 
patului s-au rupt cind am vrut să mă culc. 
In zilele următoare, placajul a început să se 
crape, iar mobila în întregime a căpătat un 
aspect urit.

Conducerea fabricii „Simo Gheza" ar tre
bui să supravegheze mai îndeaproape cali
tatea produselor sale pentru ca pe viitor 
cumpărătorii să nu mai aibă asemenea sur
prize",

★
„Zilele trecute m-am 

'dus la magazinul 
„Alimentara", unitatea 
nr. 85 de pe Calea 
Dorobanților nr. 174, 
ca să cumpăr cîteva 
kilograme de mălai, 
ne scrie cititoarea 
Margareta Gheorghiu.

In magazin se gă
sea un sac plin cu 
mălai. M-am îndrep
tat spre tovarășa care făcea bonurile și i-am 
cerut să-mi facă și mie un bon pentru cî
teva kilograme de mălai:

— Să știți că mălaiul nu-l puteți folosi 
pentru mîncare. Este stricat...

Auzind declarația salariatei, m-am re
semnat șl n-am mai îndrăznit să o întreb 
ce rost are atunci sacul cu mălai.

Totuși, consider că tovarășii de la O.C.L. 
'Alimentara raionul Stalin, sînt datori cu o 
explicație: Cui folosește acest mălai și pen
tru ce a fost pus în vlnzare 2“

Cine răspunde ?

O serie de imobile din raio
nul Tudor Vladimirescu din Ca
pitală necesită lucrări de repa
rații. Întreprinderea de gospo
dărie locativă a raionului a e- 
fectuat în acest an o parte din 
aceste lucrări, urmînd ca anul 
viitor să continue munca de re
facere a fondului de locuințe.

■ Desigur, au existat unele mo
tive obiective care au contribuit 
într-o anumită măsură să nu fie 
executate la vreme toate cere
rile de reparații. Totuși aceasta 
nu explică de ce nu s-a dat prio
ritate lucrărilor care reclamau 
urgență.

Un exemplu grăitor în aceas
tă privință îl constituie cazul 
din strada A. Goldfaden nr. 12. 
Locatarul de la această adresă, 
dr. H. Comea, vreme de doi 
ani, a sezisat neîncetat și sfatu
lui popular și întreprinderii că 
apa infiltrată într-un perete al 
locuinței sale amenință să nă
ruie zidul. Nu se poate spune 
că cererile adresate de locatar 
n-au fost luate în seamă. Ele 
au fost în-dosariate cu grijă, 
s-au scris referate, iar la fața 
locului au venit mai muliți dele
gați. Cu toții au făcut promi
siuni. In afară de aceasta însă 
nu s-a făcut altceva nimic.

Dar lucrurile nu s-au oprit 
aci. In vreme' ce apa continua 
nestingherită să se scurgă pe 
zid, locatarul continua și el in
tervențiile ipe toate căile posi
bile : în scris, telefonic și prin 
prezentare personală, însă fără 
niciun rezultat. Mai multe ce
reri au luat drumul sfatului 
popular al Capitalei. De aci 
însă, hîrtlile au urmat calea 
spre același dosar care devenea 
tot mai voluminos.

Pe la mijlocul lunii noiem
brie 1954, la locul cu pricina 
a venit chiar noul inginer șef 
al întreprinderii de gospodărie 
locativă, tov. Mărgineanu care, 
în loc să Ia măsuri pentru a 
se propti în mod provizoriu zi

Pentru o conducere competentă a economiei locale*)
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Să facem din întreprinderile locale
unități rentabile

Iordan LucacI *
director in Ministerul Finanțelor

Manifestări muzicale 
în Capitală

COMERȚUL COOPERATIST SĂTESC

Intreipirf.niderdle de In. 
teres local prin speci
ficul lor au o dublă 
subordonare: una pe 
linte verticală față de 
comitetele executive ale
sfaturilor populare regionale respective și 
alta pe linie orizontală față de Ministerul 
Gospodăriei Comunale și Industriei Locale.

De viața economică a regiunilor răspund 
comitetele executive ale sfaturilor populare, 
care sînt interesate să mobilizeze toate re
sursele interne ale regiunii pentru a pune 
lai îndemâna consumatorilor cit mai multe 
bunuri de larg consum și în același timp să 
asigure resursele bugetare pentru finanța
rea dezvoltării economiei locale și a acțiuni
lor social-cul turale respective. Ministerul 
Gospodăriei Comunale șl Industriei Locale 
are în această acțiune doar rolul de supra
veghere și îndrumare.

Din colaborarea acestor două verigi, e- 
conomia locală trebuie să crească, să se dez
volte, să-și lărgească posibilitățile de a se 
organiza mai temeinic, de >a-șl elimina de
ficiențele, întărind rolul ei în îmbunătățirea 
aprovizionării oamenilor muncii.

Numai acolo însă unde o asemenea cola
borare a avut Ioc în bune Condițiunl, re
zultatele au fost pozitive. Așa, de pildă, poa
te fi amintită acțiunea pentru formarea co
misiilor în vederea lichidării suprănormati- 
velor și verificarea debitorilor la întreprin
derile de interes local din regiunile Craio
va, Ploești, Bacău și Hunedoara.

Sînt însă și cazuri în care această cola
borare s-a desfășurat defectuos. Unele 
exemple sînt grăitoare din acest punct 
de vedere. Direcția Generală a Cons
trucțiilor și Drumurilor din M.G.C.I.L. de 
pildă, a dat ca directivă întreprinderilor de 
interes local să nu execute lucrări fără do
cumentația cerută de dispozițiile în vigoare 
și fără deschiderea finanțării care să asi
gure continuarea lucrărilor. Sfaturile popu
lare regionale Craiova și Bârlad având lu
crări de executat cu termene fixe și fiind or
ganele care tutelează întreprinderile de con
strucții locale, au dat dispoziții să se execute 
asemenea lucrări fără a ține seama de directi
vele M.G.C.I.L. Dreot urmare s-au blocat 
conturile de decontare, situație care a a- 
tras după sine și blocarea conturilor altor 
întreprinderi cu care acestea sînt în relații 
comerciale. In același timp, întreprinderile 
locale respective au trebuit să plătească o 
serie de amenzi pentru nerealizarea în termen 
a angajamentelor către furnizori, plăți care 
s-au răsfrînt asupra prețului de cost și asu
pra acumulărilor.

Printr-o Hotărîre a Consiliului de Miniș
tri s-a fixat ca întreprinderile de locuințe 
și localuri să perceapă majorări de la loca
tarii care ,nu achită la termen chiriile. Co
mitetul executiv al sfatului popular regional 
Cluj a dat însă dispoziție întreprinderilor de 
locuințe și localuri să nu mai încaseze a- 
ceste majorări. Adică, în loc să lupte pentru 
legalitatea, socialistă, s-a suprapus organe
lor de stat și a contramandat cu de la sine 
putere dispozițiunile legale, ceea ce a dus 
la încetinirea încasărilor și deci la acte de 
indisciplină financiară.

Problema transportului materialului lem
nos trebuie să constituie de asemenea o pre
ocupare centrală a organelor locale ale pu
terii de stat. Totuși unele sfaturi populare 
nu dau atenție acestei probleme. Comitetele 
executive ale sfaturilor populare raionale A- 
leșd și Beiuș, de pildă, au dat dispoziții de 
acordarea stimulentelor pentru cărăuși pre
văzute în dispozițiunile legale de abia la 1 
august 1954, ceea ce a avut drept urmare

*) Vezi și „Romînia liberă" nr. 3166, 3167, 
3168, 3169 și 3170.
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nefolosîrea unui timp 
prețios cind se puteau 
face transporturi ou a- 
telajele.

Deficiențele aminti
te-se datoresc î-n bună

măsură faptului că activitatea întreprinderi
lor de interes local nu este supraveghiata 
suficient -nici de comitețele executive ale sfa
turilor populare și nici, de Ministerul Gos
podăriei Comunale și Industriei''-Locale. A- 
ceasta se poate observa dintr-o serie de 
practici dăunătoare care mai persistă în ac
tivitatea întreprinderilor de interes local.

Evidența debitorilor și a furnfcofllor și 
chiar a materialelor,„de pildă. se ține numai 
sintetic șl qu analitic, ceea ce îngreunează o 
bună administrare a mijloacelor aflate asu
pra întreprinderilor locale, imobilizându-se în
semnate sume de bani, care ar trebui puse 
în circuitul economic. Astfel de deficiențe 
s-au semnalat de pildă la întreprinderea 
„Steaua Roșie“-Horezu, întreprinderea Vîr- 
toaipele din regiunea București, întreprin
derea „1907“-Adjud, regiunea Bîrlad.

De asemenea, intr-o serie de întreprinderi 
locale cum ar fi „Avîntul“-Llpova, regiunea 
Arad, „Gh. Dimitrov“-Oradea, „V. Roaită11- 
Cîmpulung, regiunea Pitești, nu sînt intro
duse norme tehnice de consum șl nu se țin® 
postcalculul de produse, ceea ce nu permite 
luarea de măsuri concrete pentru urmărirea 
prețului de cost.

La alte întreprinderi („23 August“-Bacău, 
,„Victoria“-București), rebuturile nu consti
tuie o preocupare a organelor de conducere, 
astfel că ele nici nu apar în evidență în lu
crările de contabilitate și deci nu se iau 
nici măsuri pentru înlăturarea lor.

Nu mai puțin grave sînt -practicile unor 
întreprinderi locale care fac cheltuieli nee- 
conoipicoase, care fabrică produse de proas
tă calitate, care depășesc. fondul de sala
rii planificat.

Deși asemenea stări de lucruri sînt cu
noscute și de Ministerul Gospodăriei Comu
nale și Industriei Locale, cît și de comite
tele executive ale sfaturilor populare res
pective, totuși situația nu s-a îmbunătățit 
în suficientă măsură.

In actuala situație, în Vederea lichidării a- 
cestor lipsuri, socotim că este necesar să se 
lărgească dreptul de control asupra activi
tății economice locale de către Ministerul 
Gospodăriei. Comunale și Industriei Locale. 
Ministerul să ia parte mai activ la viața e- 
conomlcă a întreprinderilor de interes local, 
să le organizeze, să le îndrume și să im
prime o linie unitară de conducere. In felul 
acesta conducerile întreprinderilor locale se 
vor simți controlate în activitatea lor, ceea 
ce în mod firesc va duce la îmbunătățirea 
muncii.

Mobilizarea resurselor locale în școpul 
punerii la dispoziția consumatorilor a cît 
mai multe bunuri- de larg consum, la un 
preț mai scăzut, este sarcina care trebuie să 
stea în centrul problemelor conducerii eco
nomiei locale. Pentru aceasta se cere ca în 
mod temporar Ministerul Gospodăriei Comu
nale și Industriei Locale să aibă unele atri
buții de control asupra întreprinderilor de 
interes local, și să întărească colaborarea 
cu comitetele executive ale sfaturilor popu
lare.

Repartiția producției și a sortimentelor, 
prețul de cost, fondul de salarii, să fie în 
centrul preocupărilor atît a comitetelor exe
cutive oît și a Ministerului Gospodăriei Co
munale și Industriei Locale, pentru a face 
din întreprinderile locale, întreprinderi ren
tabile care să-și îndeplinească în mod efi
cient rolul lor în cadrul fiecărei regiuni și, 
în întreaga economie națională.

★ —....

Io săptăm/îna «ceas- 
fa vor avea loc ta fie
care seară manifestări 
fnuzidale cu programe 
interesante:

Marți 14 decembrie 
or-a' 20, la Ateneul 
R.P.R. recital de pian 
dat de Eva Ander

(Berliipk Ln program; Varlațluni Im -do ma
jor» de Mozart, Sonata op. 27 nr. 1 în mi be
mol major de Beethoven, patru piese pen
tru pian op. 119 de Brahms, patru piese de 
Mussorgski (O lacrimă, In sat, lin Grimeea, 
Gopak)-, Sonatina patetica de Thilmann 
(prima audiție), iar la sfârșit două preludii, 
(Fata cu părul bălai'și Focuri de artificii de 
Debussy).

Miercuri 15 decembrie ana 20, la sala Dal
les, violoncelistul Serafim Antropov și pia
nistul Ion Filionescu vor executa Sonata în 
sol major de Baich și Sonata în la bemol 
major pentru violoncel și pian de Petra Car
men (prima audiție). In partea a dopa a 
programului Zenaida Palii, artistă emerită 
a R.P.R. și laureată a Premiului de Stat, vai 
executa lieduri.

Joi 16 decembrie ora 19,30, la Ateneul 
R.P.R. concert simfonic al orchestrei Radio, 
dirijat de Bretislav Bakala, dirijor al orches
trei simfonice a Radiodifuziunii dim Brno 
(Cehoslovacia).

Programul cuprinde: Simfonia V „Din lu
mea nouă" de Dvorak, poemul simfonic „In 
munții Țatra“ de Novak și poemul simfonic 
„Taras Bulba" de Janacek.

Vineri 17 decembrie ora 20, la Ateneul 
R.P.R. recital vocal dat de mezzosopran-a 
Eva Fleischer din R.D.G., acompaniată la 
pian de Gunțher Kptz. Se.vai executa: Ciclul 
de lieduri „Dragoste și viață de femeie" 
de Schumann, ciclul de lieduri „C-întece ți
gănești1' de Brahms și 5 lieduri de Hugo 
Wolf.

Simbătă 18 decembrie ora 17, la sala Dal
les, coneert-lecție cu subiectul Basmul și 
legenda în muzică. Conferențiar J. Pandeles. 
cu. Conferința va fi ilustrată cu exemplificări 
muzicale.

Simbătă 18 decembrie ora 19,45 șl dumi
nică 19 decembrie ora 10.45 la Ateneul 
R.P.R. concert simfonic al Filarmonicii de 
Stat, dirijat de Mircea Basarab.

• In program: Divertisment în stil clasic de 
. Sergiu Natra, laureat al Premiului de Stat, 
- Concertul pentru două violoncele și orches. 
'-tră de Haendel, soliști Radu Aldu'.escu, ar- 
»tist emerit al R.P.R. și laureat al Premiului 
’ de stat, și Vladimir Orlov, laureat al Con- 
, cursului celui de al IV-lea Festival Mondial, 
‘și Concertul pentru pian și orchestră în fa 
minor de Chopin, solist Mândru Katz, artist 
emerit al R.P.R., laureat al Premiului de 

1 Stat.
Duminică 19 decembrie ora 17. la Ateneul 

R.P.R. Corul de copii Radio vai repeta con
certul dirijat de Ion Vanica, cu un program 

' de muzică pentru pionieri și școlari (Mozart, 
Glinka, Comettant, Mocrousov, Dunaevski, 

jlon Croitor-u, D. D. Botez și alții).
Duminică 19 decembrie seara la ora 20, 

/Orchestra de studio Radio, dirijată de Mendi 
Rosenblum, va da un concert de muzică din 
operete și balete, la care își vor da concur- 

1 sul ca soliști: lolanda Mărculcscu, Elena 
'Cernei, laureată a Concursului celui de al 
; IV-lea Festival Mondial, Ion Dacian, Nico- 
' Ine Rafael, artiști eimeriți at R.P.R., și Ale
xandru Vîrgolici. In program pagini celebre 
de Weber, Mozart, Rossini, Donizzetti, Saint- 
Saens, Ambrosse Thomas, Charles Gounod, 
IIaciaturian, lohann Strauss, Lehar, Kalman. 
Ziehrer.

Luni 20 decembrie ora 20, la Ateneul 
R.P.R pianistul Dan Mizrahy va da un re- 

țcital cu următorul program: Sonata în sol 
'minor de Scarlatti, Concertul italian de 
Bach, 12 variațiuni pe o temă în do major 
de Mozart, Sonata op. 13 (patetica) de Beet. 

,hoven. Pavana de Ravel, Toccata de Enescu, 
Preludiu de Prokofiev, Marș de Prokofiev și 
Rapsodia albastră de Gershwin.

.J

NOTE ȘI COMENTARII'
dul, pînă la data oînd vor în
cepe lucrările, 6-a mulțumit să 
dea asigurări :

— Știați liniștiți. Pînă la pri
măvară nu se va întîmplă ni
mic.

La nuima| două săptămîni de 
la primirea garanțiilor o ari
pă a clădirii s-a prăbușit. Din 
fericire n-au fost victime ome
nești. .

Lipsa de răspundere cu oare 
a fost privită situația de către 
întreprinderea de gospodărie 
locativă și sfatul popular raio
nal este ilustrată de faptul că 
în momentul de față s au găsit 
posibilități pentru refacerea i- 
mobilului Oare de ce nu s-au 
găsit aceste posibilități mai 
de vreme, ținând seama că se 
cunoștea gravitatea situației 
acestei clădiri care era trecu
tă pe tabelul de lucrări ur
gente ?

Iată cum o lucrare, care pu
tea fi executată cu cheltuieli 
minime, necesită azi investiții 
serioase. A fost păgubit statul 
și în același timp chiriașul 
care avea în cele două încăpe
ri diferite obiecte de uz casnic.

Cine răspunde ‘ pentru aces
te pagube ? Cine răspunde pen
tru faptul că și azi se lucrează 
la întâmplare la întreprinderea 
de gospodărie locativă a raio
nului Tudor Vladimirescu? Este 
de dorit ca sfatul popular al 
Capitalei și procuratura raio
nului Tudor Vladimirescu să 
stabilească deîndată aceasta, 
pentru ca cei vino va ți să-și 
primească binecuvenita pe
deapsă.

Calitatea și sortimentele 
produselor zaharoase

Produsele zaharoase, dato
rită valorii lor nutritive, ocupă 
un loc important în alimenta
ție, mai ales la copii.

întreprinderile noastre pro
ducătoare a acestor bunuri 
s-au preocupat de îmbunătăți
rea calității și lărgirii sorti
mentelor. In această ordine de

idei putem arăta că șerbetul ..și 
bomboanele fondante produse 
de fabrica „București", bom
boanele, drageurile și șerbetul 
produse de fabrica „Fraga", pre
cum și rahatul produs de fa
brica „Corso", sînt de bună 
calitate.

Pe piață însă, alături de a- 
ceste produse, și-au făcut apa
riția și altele de calitate proas
tă, care nu pot fi vîndute. Prin
tre acestea se numără în pri
mul rînd dropsurile, fabricate 
de întreprinderile „București"’, 
„Fraga" și „Semagra" și ‘hal
vaua produsă de fabricile i,Se
magra" și „Fraga".

Calitatea halvalei produsă de 
fabrica „Semagra" de pildă, nu 
este mulțumitoare. Cu toate a- 
menajărfle făcute anul acesta, 
la fabrică, halvaua este sfărî- 
micioasâ, de culoare închisă, 
ou gust și miros de ulei și aro
mă slabă. Datorită acestor mo
tive în zilele de 12, 15 și 19 
noiembrie o mare cantitate de 
halva a fost respinsă de către 
baza de desfacere a Ministerului 
Industriei Alimentare din Bu
curești. In dese rînduri, la a- 
ceastă fabrică a fost necesară 
selecționarea calupurilor, deoa
rece multe din ele erau neco
respunzătoare.

De o calitate proastă, poate 
fi socotit și rahatul fabricat în 
întreprinderile „Fraga" și 
„București". Acest produs , are 
o aromă foarte slabă și este 
lipsit de consistență.

Eforturi susținute mai trebuie 
depuse și în privința lărgirii 
sortimentelor. Fabrica „Bucu
rești" bunăoară, nu fabrică ge- 
leuri, cremoze, caramele cu 
lapte și fondante vărsate, rezu- 
mîndu-se doar la cinci sorturi 
de drageuri și la un număr 
foarte redus de sorturi de cio
colată. Fabricile „Semagra" și 
„Corso" fac prea puțină halva 
în calupuri și prea, multă în 
lăzi de 50—60 kgr. tinzând în 
felul acesta spre realizarea pla
nului cantitativ și nu și pe sor
timente așa cum se prevede în 
contractele încheiate cu , baza 
de desfacere.

Lipsurile semnalate în pri7 ' 
vința calității și a sortimente- > 
lor produselor zaharoase pot șl. 
trebuie să fie lichidate prinț 
tr-un control mai riguros exer
citat de Direcția Generală a 
Industriei Zahărului și a Pro
duselor Zaharoase din Minis
terul Industriei Alimentare, , 
printr-o colaborare mal strînsă 
cu lucrătorii din comerțul socia
list care au datoria să ajute fa
bricile în alcătuirea planului 
pe sortimente (dat fiind legă
tura perpnanentă pe care o au 
cu masa, de consumatori). Tot
odată, lucrătorii din industria 
zahărului trebuie să dea. dovadă 
de o mai mare exigență.’ pentru 
îmbunătățirea calității produse
lor zaharoase.

Coadă la frizeriile 
din Cluj

In orașul Cluj, felul în care 
funcționează Unitățile de frize
rie și coafură ale cooperativei 
„Higiena", lasă mult de dorit. 
Pentru un ras trebuie să aș
tepți mai totdeauna de la e ju
mătate de oră în sus. Uneori 
ești nevoit să-ți pierzi timpul— 
in același scop — o oră și chiar 
o oră și jumătate...

Principala cauză a acestei si
tuații o constituie numărul in
suficient al localurilor de fri
zerie. Populația Clujului este 
mereu în creștere. Această 
populație însă, nu este deservi
tă decît de un număr de 28 de 
unități ale cooperativei „Hi
giena". .

In special în cartierele mai 
îndepărtate de centru — ca de 
exemplu cartierele Iris, Dîm- 
bul Rotund, Mănăștur, etc. — 
localurile de frizerie sînt insu
ficiente.

Pe deasupra, dintre aceste 
unități unele au un număr re
dus de scaune (3-4). Altele po
sedă mai puțini lucrători de
cît capacitatea localului, La 
acestea, se mai adaugă alte de
ficiențe: unele unități nu des

chid Ta timp (cazul unițățli nr. 
■ 20 de pe str. Gh. Dosza nr. 27, 
c^re uneori, deschide dimineața 
cu 15 —30 ‘dț minute mai târziii, 
iar'seara — în special iarna — 
închide cu o jumătate de oră 
mai devreme); la. alte unități se 
pierd' cîte 15—25 de minute în 
timpul, efectuărji schimbului 
de la prînz (cazul unității de 
pe str. Jokal, al celei din Piața 
Libertății, etc.); la alte unități, 
tn sfîrșit, responsabilii își fac 
de lucru prin oraș și nu lu
crează, casierițele favorizează 
pe unii clienți mai „apropiați", 
dîndu-le bonuri înaintea alto
ra, etc.

De această stare de lucruri 
este vinovat. în primul rînd, 
tbv. luliu Szabo,, președintele 

' cooperativei „Higiena". El se 
pierde în probleme de altă na
tură, uitînd principala sa sarci
nă și anume: satisfacerea ce
rințelor oamenilor munci1, spo
rirea numărului localurilor de 
fri/.erie, îmbunătățirea deser
virii clierițilo'r. El nu se preocu
pă de atragerea de noi membri 
în acest sector de producție 
meșteșugărească. Dovada cea 
mai elocventă a acestei situații 
o constituie faptul că anul aces
ta, în orașul Cluj nu s-a în
ființat nici o unitate nouă de 
frizerie sau de coafură.

O însemnată vină o poartă 
și Uniunea regională a coope
rativelor meșteșugărești Cluj 
(președinte tov. Dosza) care nu 
controlează cum trebuie mun- 
ca desfășurată la cooperativa 
„Higiena".

Nici comitetul executiv al 
sfatului popular orășenesc Cluj 
— care de asemenea este în cu
rent cu deficiențele existente 
în acest sector meșteșugăresc— 
n-a intervenit pînă acum pentru 
remedierea lipsurilor, conslde- 
rîndu-le drept ^probleme mă
runte". Ar fi cazul ca șl comi
tetul executiv al sfatului popu
lar orășenesc să iasă din im
pasibilitatea sa șl să sprijine 
cooperativa „Higiena" în spe
cial prin acordarea localurilor 
de frizerie necesare.

Dezvoltarea zt de zi a Industriei noastre socialiste șl în special a ramurilor 
el producătoare de bunuri de larg con sum oferă posibilitatea unei mai bune apro
vizionări a comerțului cooperatist săte sc.

In clișeu : Intr-o zi de lucru la magazinul general de mărfuri al cooperati
vei de consum din Frățești, regiunea București. Cîțiva țărani muncitori au venit 
să-si cumpere cele necesare pentru îm brăcămintea de iarnă. Sortimentul bogat de 
textile existent în rafturile magazinului cooperativei oferă cumpărătorilor posibi
litatea de a-și alege mărfurile necesare.
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Oameni dintr-un cenaclu
Mi-am propus să scriu despre cenaclul din 

Timișoara care are patru secții: romînă, ma
ghiară, germană și sîrbă. Dar frumoasa ac
tivitate literară și mai ales’diversitatea oa
menilor care frecventează cenaclul oferă un 
material atît de bogat, îneît selecționarea lui 
devine deadreptul dificilă. Cum ași putea 
renunța să vorbesc de pildă, despre Irina 
Trimfa; de la secția maghiară a cenaclului, 
lucrătoare la întreprinderea „Ambalajul me
talic", sau despre Hans Kehrer, învățătorul 
care e azi actor la secția germană a Tea
tralul de Stat din Timișoara, și membru al 
cenaclului (secția germană), 6au despre Ni- 
colae Palaghlu, lucrător la o cooperativă de 
tîmplărie, membru al secției romîne a cena
clului, sau despre membrii secției sîrbe din 
cenaclu, sau... sau... ?

★
In prima zi din săptămână, la sediul cena

clului .se adună membrii cercului slrb. Ma
joritatea sînt tineri muncitori. Pe lîngă citi
rea și discutarea în comun a producțiilor li
terare, ei primesc și o serie de noțiuni de 
lingvistică și măestrie literară.

Lazăr Ilici este țăran muncitor. Scrie poe
zii. Zețarul Svetomir Raicov scrie nuvele, 
Dobri'.a Cearnici e studentă Ia. facultatea de 
agronomie. Scrie șl ea poezii. Lui Lanimlr 
Clocov i s-au tipărit pînă acum două vo
lume de poezii.

-Oameni de diferite profesiuni șl de diferite 
vîrste vin animați de aceeași dragoste-pen
tru literatură .să-și. discute lucrările, să în
vețe din lucrările-celor mai buni.

★
Timp de 20 de ani, Hans Kehrer a fost în

vățător în două comune din regiunea Arad. 
Ii plăcea munca în mijlocul copiilor. In ore
le libere citea mult. Uneori făcea și versu
ri. Nu s-a gândit însă că acestea ar putea 
fi apreciate și de specialiști în ale literatu
rii, Cînd în comuna unde era învățător, a 
luat ființă căminul cultural, a pornit să in
struiască echipa de teatru, A și scris pentru 
ea piesa într-un act „Vara". In 1951, Hans 
Kehrer se număra printre membrii secției 
germane a, cenaclului din Timișoara. Scria 
în special versuri. Cîteva poezii au apărut 
în revista „Flacăra", în publicații din R. D. 
Germană și Republica Cehoslovacă.

_ Gînd Teatrul de Stat din Timișoara a în
ființat secția germană, s-a gândit în primul 
rînd la instructorii echipelor artistice de pe 
lângă căminele culturale. Așa s-a întîmplat 
că la vîrsta de 39 ani, Hans Kehrer a ur
cat pentru prima oară pe scenă. Astăzi fos
tului învățător, pierdut într-un fund de țară, 
1 s-au creiat posibilități să-și poată valori
fica din plin atît talentul actoricesc, cît și 
cel de scriitor.

_ Cercul literar german „Lenau" a luat 
ființă în 1951. Esțe condus de scriitorul .dș 
limbă germană Erich. PfafL In fiecare marți 
poți vedea numeroși elevi, 6tudenți și chiar 
oameni cu tîmplele albite, îndreptinduâse 
spre sediul cenaclului.

★
Amintiri întunecate o leagă pe Irina Trim

fa de vremea copilăriei. Tatăl era mereu

bolnav, mama se angaja cu ziua să-și poată 
întreține soțul și cei trei copii. Deseori cu 
boccelele în spate, plecau în alte orașe, &pe-r 
rând că „schlmb.înd locul se va schimba și 
norocul". Dac șovinismul era pretutindeni la 
fel de puternic. Gînd s-a făcut mal măriclcă 
Irina s-a angajat fată în casă, dar aceasta 
nu era o meserie. S-a dus apoi &ă deprindă 
croitoria. Carte n-a învățat prea multă. N-a- 
vea bani pentru așa ceva. Tare îi plăcea însă 
să aibă în mînă un creion și o hârtie șl să 
scrie. își povestea sie-și gîndurile. Intr-o 
zi, a observat că cuvintele scrise se potri
veau parcă singure. Muzicalitatea rimei dă
duse o nouă frumusețe slovei așternute pe 
hârtie.

Tot colindând orașele, familia Trimfa a a- 
juns în Timișoara. Aici, Irina a fost anga
jată la întreprinderea „Ambalajul Metalic". 
Lucră în aceeași secție cu Deszo Szabo, des
pre care a aflat că frecventează un cenaclu 
literar. Multă bucurie i-a revărsat în suflet 
această veste. Mai sînt deci și alțl muncitori 
ca și ea, care se preocupă de poezii. Va mer
ge la cenaclu, îi va vedea, le va vorbi, le 
va cere sfaturi.

Din ziua cînd a, mers pentru prima oară la 
cenaclu, a trecut un timp destul de lung. 
Totuși aceleași emoții le încearcă de fiecare 
dată cînd își prezintă cîte o poezie. Ii place 
să scrie în special satire. Ziarul'local în 
limba maghiară, i-a și publicat o poezie, 
care redă discuția dintre autoare și fetița ei, 
care-i întristată că pozele ■ dintr-o carte cu 
povești nu. sînt prea asemănătoare cu rea
litatea. O altă poezie „Vintul. șl deșeurile", 
a fost trimisă de cenaclu ziarului în limba 
maghiară din Cluj.

— Acum scriu ceva despre maistrul noet.ru 
de atelier. Ochii senini ai Irinei Trimfa pri
vesc în depărtare. „Aș dori tare mult să 
scriu un scenariu de film. Am în minte un 
subiect care cuprinde mult balet și nu prea 
știu cum să-l aștern pe hîrtie. Vreau să 
mai gîndesc asupra lui, apoi voi merge la 
cenaclu și acolo se va găsi cineva să mă în
drume".

Cu o zi înainte la biblioteca centrală cer
cetasem fișa Irinei Trimfa. Citise pe Byron, 
Pușkin, Schiller. Shakespeare, Hugo, Emi- 
nescu și alți clasici ai literaturii. Fata care 
n-a putut urma decît școala elementară, își 
face azi o cultură. Curînd 6e va înscrie și 
la cursul seral.

Și cercul romîn are oameni cu care . se 
poate mîndri. Oameni ca Mihai Gavrll, fost 
funcționar la I.M.B., astăzi redactor la „Scri
sul Bănățean", membru activ al cenaclului 
sau ca Nicolae Pafaghiu, de la cooperativa! 
de tiîmplărie, sau agentul veterinar Ion Fra- 
mosu, din comuna Ciuchlci,. care de cîțiva 
ani publică lucrări în „Scrisul Bănățean" și 
alte publicații.

' ★
Pe un afiș modest stă scris programul ce

naclului:; lunț se întrunește cercul 6Îrb, 
marți cercul jgerman, miercuri cercul maghiar, 
joi cercul romîn.

Un anunț laconic, dar câtă bogăție și va
rietate de fapte...

GABRIELA BUCUR

Brigada artistica a Teatrului de Stat din Pitești
PITEȘTI (de la corespondentul nostru).— 

Răspunzând chemării Teatrului Municipal din 
București, colectivul Teatrului de stat din 
localitate a înființat o brigadă artistică de 
estradă care se deplasează în satele din re
giune, desfășurînd o rodnică activitate.

Recent această brigadă s-a deplasat in co
munele Topoloveni și Ștefănești unde a pre
zentat un bogat program compu6 din sce
nete, recitări și cântece. Brigada artistică, 
formată din 35 de actori printre, care remar
căm pe Dem. Psata, Maria Maximilian, N. 
Georgescu, Maria Magda, Elena Suiiman, a 
fost primită cu bucurie de țăranii muncitori 
și colectiviști din comunele Ștefănești Și 
Topoloveni. Aceștia au participat În număr 
mare la vizionarea reușitului ș,i interesan
tului program.

Brigada artistică va mai prezenta acest 
program de estradă șj în Colibași, Merișăni, 
Stîlpeni, Stolnici, Costești precum șl intr-o 
serie de întreprinderi din oraș, cum ar fi de 
oildă unitatea ,din Găvana a întreprinderii 
textile „li Iunie", depoul de locomotive 
C.F.R.-Pitești, etc.

Strădania colectivului care formează bri
gada artistică de estradă nu este insă sufi
cient de sprijinită de secția culturală a co
mitetului executiv al sfatului popular regio
nal.

Deși cunoaște planul de deplasare al bri

găzii și i-a promis mijloace de transport, 
secția, culturala nu face aproape nimic pe a- 
ceasta linie, lăsînd brigada să-și rezolve sin
gură problemele legate de deplasarea ei în 
sate și comune. Așa s-a întîmplat în cadrul 
decadei culturii cînd brigada nu 6-a putut 
deplasa în comuna Ștefă.nești cu toate că 
spectacolul era, anunțat; așa s-a întîmplat și 
în ziua de 3 decembrie cînd nu s-a asigurat 
mijlocul de transport de la gara Călinești 
la Topoloveni. '

Țăranii muncitori dim comuna Smeura au 
așteptat cu drag brigada artistică de estradă 
care trebuia să dea spectacolul î.n după a- 
miaza zilei de 7 decembrie. Afișele impin- 
zeau comuna. Și toți cetățenii — tineri și 
vârstnici — doreau să-i vadă pe artiștii din 
Pitești. Din păcate insă, spectacolul n-a a- 
vut loc, pentru că brigada — din lipsa mii- 
lo ace lor de țria.nispor.t — n-a putut veni in 
comună,

_ Asemenea situații — destul de neplăcute 
și regretabile — nu trebuie să se mai re- 
pete și pentru aceasta secția culturală a 
comitetului executiv regional (șeful secției 
tov. Marin Găvan) trebuie să ia măsurile 
necesare ca să asigure colectivului de artiști 
cele mai bune condițiunl pentru îndeiplinirea 
sarcinilor ce-l revin in munca de culturali
zare a maselor muncitoare din sete și co
mune.

CE SĂ CITIM
EDITURA „CARTEA RUSA"

M. SOLOHOV — Pămint desțelenit (roman 
gazetă)

K. SIMONOV - Tovarăși de arme
V, V. STASOV — Articole alese despre Mus

sorgski.
I. KUPALA — Versuri alese ; >
A. ANASTAS1EV — Lupta Teatrului Acade

mic de Artă din Moscova împotriva forma
lismului

A. ROZEN — Un spion în pragul casei noa
stre (colecția „Lectura")

E.S.P.L.A.
BERLIAND CERNAIA - Pușkin și Ceai- 

kovski
EDITURA TINERETULUI

V. KATAEV — Pentru puterea sovietelor 
(roman)

V. OSEEVA — Vasiok Trubaciov și tova
rășii săi (vol. III)
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Popoarele sînt hotărîte să împiedice realizarea planurilor dușmanilor păcii!
Mitingurile oamenilor muncii din Kiev, Riga și Minsk

MOSCOVA 13 (Agerpres). — TASS trans
mite: In diferite orașe ale Uniunii Sovietice 
au loc mitinguri și adunări ale oamenilor 
muncii, consacrate rezultatelor conferinței 
de la Moscova.

La 11 decembrie a avut loc la Kiev o șe
dință a Comitetului republican ucrainean 
pentru apărarea păcii, a Consiliului repu
blican ucrainean al sindicatelor, a prezidiu
lui Academiei de Științe a R.S.S. Ucrainene 
și consiliului de conducere al .Uniunii scrii
torilor sovietici din Ucraina, împreună cu 
reprezentanții oamenilor muncii din Kiev.

N. T. Kalcenko, președintele Consiliului 
de Miniștri al R.S.S. Ucrainene, membru al 
delegației U.R.S.S. la conferința de la Mos
cova a țărilor europene pentru asigurarea 
păcii și securității în Europa, a prezentat 
un raport asupra rezultatelor lucrărilor con
ferinței.

Ratificarea acordurilor de la Paris poate și trebuie 
să fie împiedicată!

BERLIN 12 (Agerpres). — Presa demo
crată din Berlin acordă o mare atenție no
tei adresată de guvernul sovietic la 9 de
cembrie celor trei puteri occidentale.

Ziarul „Berliner Zeitung" subliniază în 
articolul său dc fond că nota sovietică ajută 
poporului german să înțeleagă întreaga în
semnătate a momentului actual. Ziarul sub
liniază caracterul fals al declarațiilor can
celarului de la Bonn, Adenauer și ale altor 
adepți ai „politicii de forță" despre posibili
tatea de a duce tratative cu privire la uni
ficarea Germaniei după ratificarea acorduri
lor de la Paris. Posibilitatea ținerii de ale
geri pe întreaga Germanie și a unificării 
Germaniei pe o bază democratică șj pașnică 
mai există, deoarece acordurile de la Paris 
nu au fost încă ratificate. „Aceasta înseam
nă, scrie ziarul, că ratificarea acordurilor 
de la Paris poate și trebuie să fie împiedi
cată".

Glasuri lucide din Germania occidentală
BERLIN 13 (Agerpres). — Potrivit știri

lor transmise de agenția vest-germană 
D.P.A. Ollenhauer, președintele Partidului 
Social-democrat din Germania, a declarat la 
11 decembrie în cadrul unei ședințe a con
ducerii P.S.D. din Germania ținută la Bonn, 
că situația politică s-a agravat serios. De
vine tot mai limpede, a declarat el, faptul 
îngrozitor că problema unificării Germaniei 
este trecută tot mai mult pe planul al doi
lea. P.S.D. din Germania care în prezent ca 
urmare a rezultatelor ultimelor alegeri pen
tru landtaguri este ferm convins de justețea 
atitudinii și politicii sale este hotărît să-și 
conținute munca de lămurire îndreptată îm
potriva acordurilor de la Paris și acordului 
asupra Saarului. Ratificarea acestor tratate 
fără o prealabilă încercare serioasă de a ini
ția tratative concrete cu privire la unifica
rea în condiții de pace și libertate, este de 
natură să ducă la permanentizarea scindării 
Germaniei. Ollenhauer a reproșat guvernului 
federal faptul că nu depune eforturi serioase 
pentru a evita această primejdie, c.i se ală
tura cu totul politicii de Includere unilaterală 
a pârtii apusene a statului german în uniu
nea militară occidentală.

★
BERLIN 13 (Agerpres). —- Agenția vest- 

germană D.P.A. anunță că la 12 decembrie 
conducerea P.S.D.G. a adoptat o rezoluție la 
raportul cu privire la situația politică, pre
zentat de președintele P.S.D.G. Ollenhauer. 
In rezoluție se arată printre altele: întregul 
popor german trebuie să știe că sînt primej
duite toate bazele centru tratative între cele 
patru puteri cu privire la unificarea pașnică 
a Germaniei în condiții de libertate. Social- 
democrații cer Bundestagului și guvernului fe- 
deral să depună cele mal mari eforturi pen
tru a preintiimpină permanentizarea scindării 
Germaniei. Nu trebuie neglijată nici o posi
bilitate de a sprijini începerea unor trata

Poporul bulgar aprobă hotărîrile conferinței de la Moscova
SOFIA 13 (Agerpres). — Agenția Tele

grafică Bulgară transmite.: La 12 decem
brie a fost dat publicității un comunicat în 
legătură ou ședința comună a Comitetului 
Central al Partidului Comunist din Bulga
ria și a Consiliului de, Miniștri al Bulga

Academicianul A. V. Palladin, președintele 
Academiei de Științe a R.S.S. Ucrainene, a 
adresat un apel oamenilor de știință din 
țările vest-europene și în primul rînd oame
nilor de știință din Franța, de a depune 
toate eforturile pentru a împiedica ratifica
rea acordurilor de la Paris.

La adunarea reprezentanților oamenilor 
muncii din Riga, raportul asupra rezultate
lor conferinței de la Moscova a fost prezen
tat de V. T. Lațis, președintele Consiliului 
de Miniștri al R.S.S. Letone, membru al 
delegației U.R.S.S. la conferință.

La adunarea oamenilor muncii din orașul 
Minsk, raportul asupra rezultatelor conferin
ței de la Moscova a țărilor europene pentru 
asigurarea păcii și securității în Europa a 
fost prezentat de K. T. Mazurov, președin
tele Consiliului de Miniștri al R.S.S. Bielo
ruse, membru al delegației U.R.S.S, la con
ferință

BERLIN 13 (Agerpres). — A. D. N. trans
mite : Potrivit relatărilor presei democrate, 
într-o serie de orașe ale Republicii Demo
crate Germane au avut loc mari mitinguri 
și demonstrații ale oamenilor muncii împo
triva ratificării acordurilor de la Paris, în 
sprijinul Declarației semnate de statele par
ticipante la conferința de Ia Moscova a ță
rilor europene pentru asigurarea păcii și 
securității în Europa.

La A'lagdeburg, la demonstrația de protest 
împotriva acordurilor de la Paris, pentru, 
unificarea Germaniei, au participat 100.000 
de oameni ăi muncii. La mitingul de la 
Rostock, 55.000 de oameni ai muncii și-au 
exprimat în unanimitate hotărîrea fermă de 
a lupta împotriva ratificării acordurilor mi
litare de la Paris.

La mitingul de protest împotriva remilita
rizării Germaniei occidentale și a acorduri
lor de la Paris, oare a avut loc la Dresda 
au participat 30.000 de oameni ai muncii din 
oraș.

tive între cele patru puteri cu privire la uni
ficarea pașnică a Germaniei.

★
NEW YORK 13 (Agenpres). — Corespon

dentul din .Bonn al ziarului „New York Ti
mes", HendIer, se plînge că, după părerea- 
cercurilor oficiale de la Bonn, notele sovie
tice privind problema germană „încep să 
exercite o influență asupra gîndirii politice 
în Germania occidentală. Rezultatele... pot fi 
observate în ziare sau în discuții particu
lare". Handler scrie în continuare: ..Avertis
mentul cuprins în ultima .notă sovietică" că 
în cazul ratificării acordurilor de la Paris 
nu poate fi vorba sub nici o formă de dis
cutarea problemei unificării Germaniei, a a- 
vut un răsunet puternic în conștiința oameni
lor. El arată germanilor că social-democrații 
au, probabil, o capacitate mult mai mare de 
a înțelege politica sovietică decît guvernele 
Germaniei occidentale, Franței, Angliei șj 
S.U.A. ... Dacă Adenauer va reuși să obțină 
o aliariță ou apusul, dar va deveni cu ne- 
put'n-ță unificarea Germaniei, situația poli-, 
tică internă (din Germania occidentală) se 
va schimba";

Referindu-se la reacția opiniei publice la 
notele sovietice, „New York Times" sublinia
ză' că francezii nu au manifestat niciodată 
entuziasm față de înarmarea germanilor; 
,,Teama față de Germania și speranțele în 
privința Rusiei a.u făcut ca poporul să ceară 
cu insistență ducerea de tratative cu Rusia 
înainte de ratificarea acordurilor".

Potrivit spuselor ziarului, manevrele lui 
Mendes-France s-au redus în fond lata sus
ține că Franța va putea obține atît tratative 
cu Uniunea Sovietică cît și acordurile de la 
Paris, dar Molotov a demascat aceste ma
nevre. „Tonul hotărît al notei și cuvîntăril 
lui Molotov, scrie ,.New York Times", au a- 
vertizat Parisul că Moscova va da dovadă 
intr-adevăr de rigiditate in cazul clnd acor
durile voir fi ratificate".

riei, care.a avut loc în zilele de 10 șl 11 
decembrie cu participarea primilor secretari 
ai comitetelor regionale de partid și a pre
ședinților Consiliilor populare regionale.

In cadrul ședinței comune a C. C. al Par

tidului Comunist din Bulgaria și a Consi
liului de Miniștri al R. P. Bulgaria, Anton 
Iugov a prezentat un raport cu privire la 
lucrările șl însemnătatea conferinței de ia 
Moscova pentru pace și securitate colectivă

In Franța se intensifică mișcarea împotriva remilitarizării 
Germaniei occidentale

PARIS 12 (Agerpres). —- Pe măsură ce 
se apropie termenul dezbaterilor în Aduna
rea Națională Franceză in problema ratifi
cării acordurilor de la Paris, în întreaga 
Franță se intensifică mișcarea populară îm
potriva remilitarizării Germaniei occiden
tale.

La 28 octombrie, Biroul Consiliului na
țional al păcii a adresat tuturor francezilor 
apelul să ceară deputaților Adunării Națio
nale să respingă acordurile de la Londra și 
Paris și să se pronunțe pentru tratative ne- 
întîrziate între cele patru mari puteri în 
problema germană. Consiliul Național al 
păcii comunică că numai in 54 de departa
mente ale țării petiția care conține aceas
tă cerere a și fost semnată de aproximativ 
2.500.000 persoane.

★
PARIS 12 (Agerpres). — TASS trans

mite: Ziarele burgheze pariziene se limitea
ză să publice știri foarte scurte despre nota 
guvernului sovietic din 9 decembrie. Zia
rele „Combat", „Parisien Libere" și alte 
cîteva ziare au consacrat notei ’ sovietice 
doar cîteva rînduri. Alte ziare ca, de exem
plu, „Populaire de Paris" nu au pomenit 
despre notă nici un cuvînt. Majoritatea co- 
vîrșitoare a ziarelor burgheze a intîmpinat 
nota sovietică cu neliniște și iritare.

★
PARIS 12 (Agerpres). — TASS trans

mite: Presa pariziană de dreapta relatînd 
despre cuvîntarea rostită de Molotov cu 
prilejul celei de a 10-a aniversări a trata
tului de alianță și asistență mutuală din

Un avertisment pentru Mendes-France
LONDRA 12 (Agerpres). — TASS trans

mite: Cuvîntarea rostită de V. M. Molotov 
la Adunarea consacrată celei de a 10-a ani
versări a tratatului franco-sovietic a atras 
în mod deosebit atenția cercurilor de la' 
Londra.

Ziarele au publicat pe prima pagină, sub 
titluri mari, o expunere a cuvîntării și ex
trase din aceasta.

Ziarele relevă paăajele în; care VI M. Mo
lotov vorbește despre consecințele serioase 
pe care reînvierea militarismului german le 
poate avea pentru pacea internațională.

Ziarul „Times" ca și alte , ziare, sublinia
ză cuvintele lui V. M. Molotov despre pute
rea Uniunii Sovietice.

★

LONDRA 12 (Agerpres). — TASS trans
mite: Cercurile din Londra, care erau sigure 
că Adunarea Națională franceză va ratifica

Borba" și „Poiitika" despre cuvmtarcfa
BELGRAD 12 (Agerpres). — TASS trans

mite : Ziarele „Borba" și „Politika" publică 
comentarii ale corespondentului din Mosco
va al agenției Tanjug cu privire la cuvînta
rea rostită de V.'M. Molotov la Adunarea 
consacrată împlinirii a 10 ani de la sem
narea acordului franco-sovietic de alianță și 
asistență mutuală.

Neliniște în
NEW YORK 13 (Agerpres); — TASS 

transmite: Presa Statelor Unite publică nu
meroase materiale in legătură cu Adunarea 
reprezentanților vieții publice sovietice, care 
a avut loc la 11 decembrie la Moscova, cu 
prilejul celei de a 10-a aniversări a acordu
lui: franco-sovietic de alianță și asistenta 
mutuală. Totuși; in loctil unor comentarii se-, 
rioase cu privire la această adunare, care 
s-a desfășurat sub lozinca păcii și prieteniei 
dintre popoarele U.R.S;S. și Franței și a 
respectării tratatelor, ziarele reacționare pu
blică născociri și citate denaturate., din cu- 
vîntările rostite în cadrul adunării, inclusiv 
din cuvîntarea lui V. M. Molotov..

★
NEW YORK 13 (Agerpres). — TASS trans

mite: Observatorul ziarului „Washington 
Post and Times Herald". Roberts, scrie că 
nota de răspuns din 9 decembrie a guver-, 
niului sovietic adresată puterilor occidentale 
și cuvîntarea rostită de V. M. Molotov în, 
legătură cu cea de a 10-a aniversare a acor

în Europa. Ședința a adoptat o hotărîre^tn 
care aprobă în unanimitate lucrările confe
rinței și activitatea delegației guvernamen
tale bulgare șl sprijină pe de-antregul De
clarația acestei conferințe.

tre U.R.S.S. și Republica Franceză, se li
mitează numai la o scurtă expunere a cuvîn- 
tării lui V. M. Molotov. Ziarele de dreapta 
trec sub tăcere declarația lui. V. M. Molo
tov că ratificarea acordurilor de la Paris 
ar face lipsite de obiect orice fel de trata
tive atît în problema germană cit și în cea 
a Austriei, și că ratificarea acestor acorduri 
ar submina bazele păcii în Europa.

Arătînd în titlu că „Molotov cheamă din 
nou la colaborare între Paris și Moscova", 
ziarul „Figaro” se. referă la cercurile lon
doneze care, potrivit celor relatate de ziar, 
califică „cuvîntarea ca punctul culminant 
al campaniei de propagandă" avînd drept 
scop „să rupă acordurile de la Paris",

Ziarul „Combat" scrie de asemenea că 
„U.R.S.S. își intensifică campania împotri
va acordurilor de la Paris", trecînd sub tă
cere că la baza acestor năzuințe ale Uniunii 
Sovietice stă dorința de a preîntîmpina a- 
menințarea unei agresiuni din partea mili
tarismului german, dorința de a întări pa
cea și securitatea In Europa.

Ziarul „Franc-Tlreur", încercînd să indu
că în eroare opinia publică, sus',ine că gu
vernul sovietic lasă „întredeschisă" ușa 
pentru tratative cu puterile occidentale in 
problema germană șj după ratificarea acor
durilor de la Londra și Paris. Or, după 
cum se știe, în cuvîntarea sa V. M. Molotov 
a arătat limpede că zvonurile cu privire la 
o eventuală conferință a celor patru puteri 
în luna mai se răspîndesc pentru a dezorien
ta opinia publică și pentru a înlesni prin 
orice fel de pretexte ratificarea acordurilor 
de la Paris.

acordurile de la Paris cu privire la înarma
rea Germaniei occidentale, au fost vădit sur
prinse de rezultatele votului în această pro
blemă care a avut loc la 10 decembrie în 
Comisia pentru Afacerile Externe a Adu
nării.

Observatorul ziarului „News Chronicle" 
subliniază că din momentul in care au de
venit cu-noscute rezultatele votului in Comi
sia- pentru Afacerile Externe,'• perspectivele 
ratificării de-către'Franța a acordurilor de 
la Paris au devenit mai vagi. Rezultatul, vo
tului „dovedește că dezbaterile care vor 
începe lâ 20 decembrie în Adunarea Națio
nală se vor desfășura într-o atmosferă de 
discuții acerbe — subliniază observatorul. 
Faptul că cinci membri ai comisiei —foști 
membri ai partidului gaullist — și-au schim
bat părerea și au votat împotriva ratificării 
reprezintă un avertisment serios pentru 
Mendes-France",

lui V. M. Molotov
In comentarii se subliniază declarația lui 

V. M. Molotov, că acordurile de la Paris 
sînt incompatibile cu tratatul franco-sovie
tic și că U.R.S.S. și țările participante la 
conferința de la Moscova a țărilor europene 
trebuie să se pregătească să apere cauza lor 
dreaptă în cazul cînd acordurile de la Paris 
vor fi ratificate.

cercurile oficiale americane
dului franco-sovietic au stîrnit neliniște în 
cercurile oficiale americane.

Din cele scrise de Roberts rei-ese că a- 
ceastă „neliniște" a fost provocată de demas
carea manevrei primului ministru al Fran
ței, Mendes-France. care caută să obțină ra
tificarea acordurilor de la Paris afirmînd 
totodată că el nu ar închide ușile pentru noi 
tratative cu Uniunea Sovietică, deși este 
evident că ratificarea acordurilor de la Pa
ris ar tace ca tratativele dintre cele patru 
puteri în problemele germană și austriacă să 
fie lipsite de obiect. Roberts califică cuvân
tarea lui V. M. Molotov ca puternică.

După cum reiese din comentariul lui Ro
berts, personalități oficiale americane așteap
tă „cu teamă" înrî-urirea pe care o va avea 
aceasta asupra ratificării acordurilor de la 
Paris în Adunarea Națională Franceză și în 
B-undestagul de la Bonn. Roberts lasă să se 
înțeleagă că vizita pe care Dulles urmează 
s-o întreprindă săptămî-na viitoare în Euro
pa este in legătură cu această chestiune.

Toți cei ce 
de sabie

Marea majoritate a oamenilor cinstiți de 
oriunde însetează după un trai liniștit. Ei 
caută fericirea in muncă, nu in speculații 
rentabile. Ei vor o bucată de piine, o haină 
ș. un adăpost, dobîndite prin muncă, nu prin 
jecmăneli.

Există însă și un alt soi de oameni: sînt 
marii profitori ai capitalului, sînt bogătașii 
avizi după cîștiguri nemăsurate, sînt nesă
țioșii hrăpăreți ai bunului obștesc. Acestora, 
oricit ar încasa, nu le ajunge. Pentru lăco
mia lor, cele mai bune izvoare de dobîndă 
neîntrecută este războiul.

Un astfel de război pregătesc ei acum cu 
străduința cu care păianjenul își urzește 
pînza de capcană. Cruzi ca și păianjenii, pe 
ei svîrcolirile muribunzilor nu-i înduioșează, 
lacrimile văduvelor nu le mișcă sufletul, ge
metele răniților nu-i tulbură, pustiirile și in
cendiile nu-i înspăimintă, cultura și civiliza
ția nu-i interesează, fericirea și viața ce se 
nimicesc nu-i stingheresc, pofta lor sălbatică 
trece nesimțitoare și oarbă peste cadavre și 
peste ruine.

Recentele acorduri de la Londra și Paris 
privitoare Ia reînarmarea Germaniei occiden
tale intră in potrivirea acestor urzeli de 
păianjen; dornici de pradă. Numai că omeni
rea iubitoare de viață și de libertate este a- 
tentă la uneltirile cercurilor imperialiste din 
apus care pun la cale reînvierea militarismu
lui german. Pustiirile trecute, măcelurile, au 
învățat omenirea să fie precaută. Ea nu se 
va lăsa prinsă în capcana celor ce urzesc 
încăerări intre popoare.

Declarația guvernelor europene care au 
participat la conferința de la Moscova oglin
dește limpede voința omenirii cinstite de

Conferința europeană împotriva reînarmărn Germaniei occidentale
PARIS 13 (Agerpres). — TASS transmite: 

La 12 decembrie, conferința europeană Îm
potriva reinarimării Germaniei. occidentale 
care s-a deschis la 11 decembrie la Paris, și-a 
continuat lucrările. In prezidiul conferinței 
au fost aleși : Da'.adier, deputat în Adunarea 
Națională din partea partidului radical-so
cialist; Paul Bastide, fost ministru; Dome- 
nach, redactor șef al revistei catolice „L’Es- 
prit"; Michel Brionge (Franja), membru în 
biroul Comitetului de pregătire pentru con
vocarea conferinței internaționale pentru re
zolvarea pe cale pașnică a problemei ger
mane ; Heinrich Gruber, reprezentant al bise
ricii protestante din Republica Democrată 
Germană ; Hans Ivand, decanul facultății de 
teologie.de la Bonn ; doamna Esther Brink, 
președinta Comitetului de femei al partidului 
radical din Danemarca ; prof. Felix Iversen 
(Finlanda); Ted Bedford, secretar al Comi
tetului politic al Asociației cooperatiste din 
Londra; Ricardo Lombardi, deputat socialist 
în parlamentul italian ; Fris, fost deputat inj 
Stortingul norvegian din ipartoa partidului 
social-democrat; scriitorul Rene '(Elveția).

La 11 decembrie, rostind cuvîntul intro
ductiv, Edouard Daladier a chemat la unirea 
tuturor forțelor pentru lupta împotriva înar
mării Germaniei pentru că, a subliniat el, 
„noi respectăm toate popoarele — bărbați, 
femei și coțpii — oameni din toate clasele 
sociale, pe care o politică greșită îi poate 
impinge la nenorocire și la ruină și poate 
la un al treilea război mondial, ale cărui 
primejdie și probabilitate nu pot fi excluse". 
Ocuplndu-ie de propunerile sovietice cu pri
vire la rezolvarea pașnică a problemei ger
mane, Daladier a subliniat că notele sovie
tice cuprind propuneri extrem de concrete ou 
privire la ținerea unor alegeri libere care 
ar permite Germaniei să-și redobândească 
unitatea, ar permite unei Germanii democrate 
și iubitoare de pace să-și ocupe locul ce i se 
cuvine în lume.

In aceste note, a spus Daladier. sînt cu
prinse, firește, propuneri care au și fost stu
diate. Eu declar: ori aceste propuneri sînt 
sincere, ceea ce cred, ori ele nu einit. Cum 
să ne convingem de un.a sau de alta ? Cu 
ajutorul tratativelor sau cu ajutorul ratifi
cării acordurilor de la Paris care ar face im
posibilă desfășurarea unor tratative în pro
blema germană ?

In ședința din 11 decembrie au luat de a- 
semenea cuvîntul pastorul Herbert Mohols-

scot sabia, 
vor pieri
a-și apăra viața șl neatîrnarea cu ho- 
tărîre dirză, neșovăitoare. Pacea și secu
ritatea in toată Europa și in lumea în
treagă le asigură indicațiile recentei conte, 
rințe de la Moscova, nu aranjamentul agresiv 
din apus. Războiul rece pe care-1 întrețin cu 
indărătnicire dușmani, păc i și războiul cald- 
pe care-1 pregătesc acești vrăjmași ai omeț 
nirii adeveresc încă odată temeinicia cuvîn- 
tului dumnezeesc care arată că „Sufletul ce- 
lor nedrepți este ca marea tulburată ce nu. 
se poate liniști..." (lsaia, LVII, 20).

Tulburarea dușmanilor păcii ne dă de gîn- 
dit, dar nu este înspăimîntătoare. Frămînța- 
rea lor nelegiuită na avertizează să ne strin
gent rîndurile în jurul forțelor păcii in frun
tea cărora ise află marea noastră vecină, Uni
unea Sovietică.

Biserica ortodoxă romînă cheamă pe toți 
slujitorii și credincioșii ei să se alăture stră
daniei celor ce luptă pentru menținerea și în
tărirea păcii, ii cheamă să sprijine hotărîrile 
conferinței popoarelor europene pentru asigu
rarea păcii și securității în Europa.

Este lucru cunoscut pentru toată lumea că 
în cele două războaie mond'ale care au tre
cut, îofrîngerea grea au suportat-o cei care 
au pornit. S-a adeverit astfel cuvîntul Scrip, 
tu'-ei care spune : „Toți cei ce scot sabia, de 
sabie vor pieri" (Matei XXV, 52) ; ceea ce 
s-a verificat în trecut se va verifica șl în vii
tor.

Acesta este avertismentul pe care creș
tinii din răsărit II amintesc celor ce pun la 
cale înrobirea și însîngerarea noroadelor paș
nice, doritoare de înfrățire și de colaborare.

t TEOFIL HERINEANU
Episcop ortodox de Roman și Huși

ky (Germania occidentală), deputatul labu
rist Silverman (Anglia), Leo Hamon, Debus- 
bridel, Beriwd Lavergne, (Franța) Alberto 
Cianca, (Italia) deputat socialist in par
lament, dr. Steiner (Austria), președintele 
Uniunii foștilor luptători din rezistență. Toți 
vorbitorii au subliniat primejdia acordurilor 
de la Paris pentru cauza păcî-i, deoarece ele 
duc la reînvierea militarismului german. ,

La sfîrșitul ședinței din 11 decembrie s-a 
dat citire telegramei grupului de activiști so
vietici pe tărîm obștesc care n-au putut să 
participe la conferință, pentru că nu le-au 
fost eliberate vizele de intrare în țară. -

★
PARIS 13 (Agerpres). — TASS trans

mite : La 12 decembrie și-a Încheiat Iucrăr 
rile conferința europeană împotriva tnaț- 
mării Germaniei occidentale.

Fostul ministru al Afacerilor Interne în 
guvernul de la Bonn, Heinemann, s-a ocu
pat de pericolul pe care îl prezintă pentru 
poporul german Încercările de a permanen
tiza scindarea Germaniei. Dorința noastră, 
cerința noastră, a subliniat Heinemann, este 
unificarea Germaniei.

Profesorul Felix Iversen (Finlanda) a ca
racterizat ipe larg relațiile de bună vecină
tate dintre Finlanda și U.R.S.S.

Cu mare atenție a.u urmărit delegații la 
conferință cuvîntarea lui Laurent Casanova, 
deputat în Adunarea Națională franceză.

Reprezentantul cercurilor universitare fran
ceze, Pocco, di Borgo, a calificat drept ab
surde acordurile de la Paris și a declamat că 
absurdul nu a avut niciodată ultimul cuvînt.

Laburistul Parkin (Anglia), secretar- al 
„Uniunii controlului democrat", a subliniat 
caracterul lipsit de seriozitate al trtmlblț-ate- 
lor „garanții" engleze.

O serie de delegați din Germania occiden
tală au subliniat In cuvîntările lor că po
porul german nu este de acord cu restabili
rea militarismului german.

Conferința europeană a adoptat o rezolu
ție in care se subliniază că urmările acor
durilor de la Paris vor fi foarte greve pen
tru perspectivele tratativelor. In rezoluția 
adoptata, partlcipanții la conferință cheamă 
opinia publică, oamenii .politici, guvernele și 
parlamentele din țările respective să-și dea 
seama de primejdia acordurilor de la Paris, 
să le respingă și să pășească ferm pe calea 
luptei pentru slăbirea încordării inter națio
nale.

Wehrmachtul lui Adenauer
Pentru mine, ca militar, cifrele cu multe 

zerouri în coadă, referitoare la efectivele 
viitorului wehrmacht ves'-german, înseamnă 
nu numai șiruri de soldați grupați în di
vizii, regimente și batalioane. Ajunge un 
calcul cît de sumar pentru ca un militar 
să-și dea seama ce groaznice distrugeri, cîte 
vieți omenești strivite poartă în sine aceste 
cifre atunci cînd e vorba de o armată de 
agresiune.

Or, armata vest-germană care urmează să 
ia naștere, dacă acordurile de la Londra și 
Paris ar obține girul parlamentelor din ță
rile semnatare, va fi o armată de agresiune. 
Inițiatorii americani, englezi și francezi ai 
reînarmării Germaniei occidentale încear
că — ce e drept — să camufleze tăișul baio
netelor celor de la Bonn. Ei pălăvrăgesc 
despre „măsuri defensive", despre „apăra
re", despre „garanții". Dar cine îi poate cre
de? Chiar dacă ar mai exista cineva care să 
se îndoiască de caracterul agresiv al viitoa
rei armate germane, îi ajunge, spre a se du
miri, să răsfoiască una din fițuicile milita
riste vest-germane pentru a afla că „noul 
spirit a! viitoarelor contingente vest-germa
ne... trebuie să fie o continuare a vechii 
tradiții militare germane", cum se scrie în 
„Der Frontsoldat erzăhlt".

Ce este „vechea tradiție militară germa
nă" știm cu toții. Dacă n-ar fi decît capito
lele întunecate pe care le-au înscris în isto
ria Europei în anii ultimului război ruinele 
Varșoviei, Oradour, Lidice, spînzurătorile și 
masacrele din satele Ucrainei și Bielorușiei 
Sovietice, camera de gazare din Auschwitz, 
crematoriul din Buchenwald, lagărul morții 
de la Maidanek... Și nu ne putem îndoi că 
se urmărește reînvierea acestei „tradiții mi
litare germane", de vreme ce în fruntea 
viitorului wehrmacht se află aceiași generali 
naziști care au ordonat și condus masacrele 
din cursul războiului de cotropire al lui 
Hitler.

Cine nu-i cunoaște? Iată-1 de pildă pe 
Ludwig Cruwell. Se pare că i se rezervă 
postul de comandant-șef al noii armate vest- 
germane. După primul război mondial a fost 
unul din fondatorii „Reichswehrului negru" 
de tristă faimă. In 1940 a comandat o di
vizie blindată care a pustiit Iugoslavia. In

General-lt. rez. N. Cambrea

1942 a fost unul din conducătorii „corpului 
african" al lui Rommel și colaboratorul di
rect at aces’uia. Viitorul șef ai statului ma
jor al armatei vest-germane, Adolf Heusin
ger are și el o veche experiență ca fost șef 
ai secțiunii operative a statului major al lui 
Hitler și unul din autorii planurilor de co
tropire a țărilor vecine cu Germania. Hans 
Speidel urmează să facă legătura dintre 
noul wehrmacht și blocul agresiv nord-at- 
lantic. Se poate pune întrebarea ce senti
mente încearcă în fața acestei perspective 
militarii francezi care au luptat împotriva 
invadatorilor naziști. Căci în statul major 
hitlerist Speidel a lucrat ca specialist în 
problemele Franței pe care a și „vizitat-o" 
dealtminteri — în 1937 în misiune diploma
tică, iar în 1940 în misiune mai puțin di
plomatică, în calitate de conducător al ar
matei a IX-a hitleriste care a cotropit teri
toriul francez. „Pregătirea" lui e a unuia din
tre cei pentru care drumul spre răsărit trece 
prin Paris. Pe acest itinerar a ajuns el în 
cursul războiului hitlerist în Uniunea So
vietică, unde a servit în statul major al gru
pului de armate B și a devenit teoretician 
al tacticii „pămîntului pîrjolit". In acțiunea 
de refacere a noului wehrmacht, un rol im
portant îl deține și Gerhard von Schwerin, 
fost șef de secție al marelui stat major al 
armatei hitleriste. El e unul din cei care au 
pus la punct planurile de invazie ale Rei- 
chului nazist și a deținut comanda unei di
vizii, pe diverse fronturi, în special în ac
țiunile de cotropire a U.R.S.S. Wend von 
Wietersheim care a comandat așa numita 
divizie S.S. a „fantomelor", devenită fai
moasă în urma cejor mai scelerate tîlhării 
și crime comise pe teritoriul Uniunii Sovie
tice, ar urma să devină comandantul unui 
corp de armată. De refacerea aviației mili
tare naziste în slujba lui Adenauer se în
grijește de pe acum fostul membru al sta
tului major general al lui Hitler, Gerhard 
Panitzki, destinat a fi conducătorul viitoa
rei aviații tactice vest-germane. In așa 
zisele „Institute pentru cercetări aviatice" 

și în cadrul „întîlnirilor" foștilor aviatori 
naziști, el prezidează „schimburile de ex
periență" dintre diverși pirați ai aerului 
hilleriști, experiențe deosebit de bogate 
dacă ținem seama între altele de soarta o- 
rașului englez Coventry.

Mai pot fi înșirate multe nume de foști 
generali hitleriști care de asemenea activea
ză de o bună bucată de vreme în vederea 
refacerii armatei germane de agresiune, că
reia acordurile de Ia Londra și Paris urmă
resc să-i dea un certificat de „legalitate". 

MENDES-FRANCE 1 — Pot să vă ofer un foc, mon general ?
«Desen de CIK DAMADIAN/

Cu aceasta se îndeletnicesc Kurt Zenker, 
Smilo von Lutwitz, Johan Adolf von Kiel- 
mannseg, Maximilian von Edelsheim... O 
altă serie de generali cu un bogat dosar de 
crime — scăpați de Ștreangul de la Nuren- 
berg și apoj eliberați din închisoare prin 
clemența interesată a actualilor lor patroni 
de la Washington, — nu dețin încă nici un 
fel de funcțiuni oficiale pe tărîm militar. 
Aceștia fac însă, pe alte căi, cele mai mari 
servicii organizatorilor noului wehrmacht. 
Astfel, criminalii de război, foștii generali 
von Manteuffel și Kesselring, se plimbă azi 
din oraș în oraș prin întreaga Germanie oc
cidentală, ținînd discursuri huliganice și re
vanșarde, dînd interviuri și luînd parte ac
tivă la „pregătirea psihologică" a reînvie
rii wehrmachtului. Kesserling și-a exprimat 

recent părerea că noua armată vest-germană 
va trebui să cuprindă neapărat pe veteranii 
naziști S.S., deoarece „aceștia au fost de cea 
mai bună rasă germană". Manteuffel a cerut 
ca pe lîngă cele 12 divizii prevăzute prin 
acordul de la Paris să se creeze puternice 
unități înarmate care să cuprindă pînă la 
2.500.000 oameni. „Membrii acestei „gărzi 
naționale" germane, a precizat Manteuffel, 
vor trebui să fie instruiți în fiecare an, să 
poarte uniforme și să fie echipați cu cele 
mai moderne arme; astfel vom avea o mare 
rezervă de oameni instruiți, capabili să ac
ționeze repede în cazurile urgente".

Deși acordurile de la Londra și Paris pre
văd ca efectivul viitoarelor forțe armate 
vest-germane să fie de 500.000—520.000 de 
oameni, revendicările lui Manteuffel par a 
nu fi vorbe aruncate în vînt. O serie de ofi
cialități din Germania occidentală au și a- 
firmat că după constituirea unităților mili
tare prevăzute, efectivul acestora va fi mărit 
de cîteva ori. De pe acum republica de la 
Bonn dispune de trupe de poliție compuse 
din 200.000 de oameni și de așa zise „uni
tăți de serviciu" și alte organizații milita
re cu un efacliv de 250.000 oameni. Astfel, 
armata vest-germană ar urma să aibă în 
realitate, de la bun început, un milion de 
oamenL La aceasta trebuie adăugate și or
ganizațiile militariste fasciste, diversele 
„societăți tradiționale", „uniuni soldățești" 
etc., compuse din membri, aleși pe sprin
ceană, dintre rămășițele fostelor divizii hit
leriste, cele mai faimoase în ceea ce priveș
te crimele comise în anii trecutului război. 
Aceste organizații militariste au și atins un 
efectiv de 2.000.000 de oameni. Adăugîn- 
du-se la milionul susmenționat, se obține 
un total suspect de apropiat de acela pe 
care îl revendică Manteuffel. Fără îndoială 
de altfel că și aceste revendicări fac parte 
din „pregătirea terenului".

In ceea ce privește înarmarea acestor oa
meni, de acest lucru nu se îngrijesc doar 
Krupp și confrații săi germani. După cum 
s-a anunțat cu cîteva săptămîni în urmă, 
președintele Eisenhower a și adoptat planul 
de livrări de armament pentru Germania oc
cidentală. Cu aceeași grijă cu care au scos 
din închisori pe militarii specialiști în crime 
de război, autoritățile americane, le furnizea
ză instrumentele care să-i ajute să-și con
tinue cariera. Planul adoptat de președintele 
S.U.A. prevede furnizarea de avioane, 
tancuri, vase de război și alt armament 
greu în valoare de 1.080.000.000 dolari. Zia

rul vest-german „Stuttgarter Zeitung" scria 
că „o mare parte din armamentul american 
cu care vor fi echipate viitoarele forțe vest- 
germane se și află de mult timp în Germa
nia în posesia forțelor americane și poate 
fi predat imediat la ordinul „administrației 
pentru operațiunile în străinătate" de la 
Washington. Dacă acordurile de la Lon
dra și Paris vor fi ratificate, acest ordin va 
fi dat fără întîrziere. Și atunci diviziile 
vest-germane — pe care oficialitățile de. la 
Bonn speră să le ridice de la 12 la 30, de la 
30 la 60, iar acordurile lasă într-adevir 
deschise posibilitățile de a se spori ulterior 
efectivele noului wehrmacht — se vor înarl 
ma pînă în dinți, gata pentru a duce la in? 
deplinire planurile americane de agresiune 
împotriva țărilor lagărului păcii...

Tot în vederea înfăptuirii acestor planuri 
de agresiune a fost constituită recent de că1 
tre concernele vest-germane o uniune ato
mică .specială, urmînd ca îndată după rati
ficarea acordurilor de la Paris să înceapă 
construirea unei pile atomice în Germania 
occidentală care să pună la dispoziția mili- 
tariștilor revanșarzi groaznica armă de uci
dere în masă.

Asemenea planuri nu vor trebui nici cînd 
să prindă viață. Trebuie împiedicați cei ce 
vor să pună din nou arma în mînâ milita- 
riștilor germani. Omenirea trebuie ferită de 
un nou incendiu, de o nouă baie de singe. 
Securitatea și pacea popoarelor vor trebui să 
fie asigurate. Aceasta este dorința unanimă 
a tuturor oamenilor cinstiți din lume, aceas
ta este voința hotărîtă a poporului nostru 
care salută cu încredere Declarația comună 
a conferinței de la Moscova pentru asigura; 
rea păcii și securității. Document de o deo
sebită însemnătate în lupta popoarelor pen
tru apărarea păcii, Declarația este oglinda 
forței ce rezidă în hotărîrea statelor iubitoa
re de pace, unite în lupta pentru apărarea 
securității și păcii.

Pacea Europei și a lumii poate fi asigu
rată. Declarația de la Moscova a arătat că, 
nu este tîrziu pentru ca spiritul tratativelbr 
să triumfe asupra spiritului forței exprimai 
în acordurile militariste de la Londra și Pa
ris. Noi cu toții dorim ca negocierile pașni
ce să ducă la rezolvarea litigiilor ce pun 
acum în pericol pacea lumii. Dar știm că 
dacă dușmanii păcii, care se aliază azi cu 
forțele renăscute ale militarismului german 
vor trece la acțiuni nesăbuite, vor primi ri
posta ce li se cuvine.

teologie.de


Nota guvernului sovietic 
adresată ambasadei S.U.A. din Moscova

MOSCOVA 12 (Agerpres). — TASS trans
mite: După cum s-a mai anunțat ta presă, 
la 7 noiembrie a.c. guvernul sovietic a a- 
dresat guvernului S.U.A. o notă în care a 
protestat împotriva- violării de către un avion 
militar american de tip B-29 a frontierei do 
stat a Uniunii Sovietice ta regiunea insulei 
Tanfiliev (insulele Curile).

Ca răspuns la nota guvernului sovietic din 
7 noiembrie, ambasada S-U.A. la Moscova a 
transmis nota guvernului S.U.A. din 17 no
iembrie. In legătură cu nota guvernului 
S.U.A. din 17 noiembrie, Ministerul Afaceri
lor Externe al U.R.S.S. a adresat la 11 de
cembrie ambasadei S.U.A următoarea notă 
a guvernului sovietic:

„1-n legătură cu nota guvernului Statelor 
Unite ale Americii nr. 390 din 17 noiembrie, 
guvernul sovietic consideră necesar să de- 
c.are următoarele:

Notă guvernului sovietic din 7 noiembrie 
cuprinde datele stabilite potrivit cărora la 7 
noiembrie a.c. la orele 13,20, ora locală 
(12,41 ora Vladivostokului) un avion militar 
american cvadrimotor de tip B-29 a violat 
frontiera de stat a U.R.S.S. în regiunea in
sulei Tanfiliev (insulele Curile) și a conti
nuat să pătrundă în spațiul aerian al Uniunii 
Sovietice în direcția acestei insule. In timpul 
zborului deasupra insulei sus-menționate, a- 
vionul care a violat frontiera, a tost întîm- 
pinat de două avioane de vtaătoare sovietice 
pentru a-i atrage atenția că se află între fron
tierele U.R.S.S. și a-i propune să părăsească 
imediat spațiul aerian al Uniunii Sovietice. 
Totuși av.onul american, de îndată ce avi
oanele de vtaătoare sovietice s-au apropiat 
de el a deschis focul asupra lor. Ca urmare 
a acestei acțiuni a avionului american, care 
nu a fost provocată, avioanele sovietice au 
fost nevoite să deschidă și ele focul. Numai 
după aceasta avion-ul american, care a vio
lat frontiera, a părăsit spațiul aerian al 
U.R.S.S. și s-a îndepărtat în direcția sud-vest.

Faptele mai sus citate, stabilite cu precizie 
printr-o verificare corespunzătoare, desmint 
afirmațiile cuprinse în nota sus-menționată a 
guvernului S.U.A. că avionul Statelor Unite 
ar fi fost doborît la 7 noiembrie de un avion 
sovietic deasupra teritoriului japonez ta re
giunea insulei Hokkaido și că atacul ar ii 
fost început de avioanele sovietice.

Din -nota guvernului S.U-A. reese că el nu 
contestă că avionul american de tip B-29 a 
zbbrat pe traseul indicat în nota guvernului 
sovietic din 7 noiembrie și că, Intîlnirea a- 
vionului american cu avioanele sovietice a 
avut loc deasupra insulei Tanfiliev (insulele 
Curile).

Guvernul S.U.A. declară însă că avionul 
american n-ar fi deschis focul asupra avioa
nelor sovietice. Or, faptul că la apropierea 
avioanelor de vtaătoare sovietice, avionul a- 
merican a deschis focul a fost stabilit ta mod 
sigur, printre altele și cu ajutorul aparatelor 
respective.

In această ordine de idei, este cazul să 
amintim că în nota guvernului S.U.A. din 6 
septembrie a c. cu privire la avionul militar 
american de tip „Neptun", care la 4 septem. 
brie a.c. a violat frontiera de stat a U.R.S.S.

I
Schimb ds scrisori între reprezentanți orașelor 

Moscova, Stalingrad și Hiroșima
MOSCOVA 13 (Agerpres). — TASS 

transmite: M. A. Iasnov, președintele Comi
tetului executiv al Sovietului orășenesc Mos
cova, și S. 1. Șapurov, președintele Comite
tului executiv al Sovietului orășenesc Sta
lingrad, au primit scrisori din partea dom
nului Sindzo Hamai, primarul orașului Hito- 
șim-a (Japonia). In aceste scrisori se arăta 
că cetățenii orașului Hiroșima, întruniți la 
un miting cu prilejul celei de a 9-a aniver
sări a bombardării acestui oraș cu bomba 
atomică, au lansat un apel în care cer inter
zicerea folosirii tuturor tipurilor de arme 
nucleare și instituirea unui control asupra 
energiei atomice.

Sindzo Hamai și-a exprimat speranța că 
locuitorii orașelor Moscova și Stalingrad 
vor sprijini acest apel al cetățenilor din ora
șul Hiroșima, precum și năzuința lor spre o 
pace trainică ta întreaga lume.

La 10 decembrie, S. 1. Șapurov, președin
tele Comitetului executiv al Sovietului oră
șenesc Stalingrad, a adresat domnului Sin
dzo Hamai o scrisoare în care se spune:

Luind cunoștință de scrisoarea dumnea
voastră din,26 august 1954 precum și de 
„Declarația păcii" și rezoluția adoptate la 
mitingul organizat de cetățenii orașului Hi
roșima, consider de datoria- mea să vă co
munic, că măsurile care au fost luate de dvs. 
și care urmăresc scopul nobil al salvării o- 
menirii de primejdia armelor atomice și cu 
hidrogen, corespund pe de-a-ntregul intere
selor și dorințelor cetățenilor orașului Stalin
grad. Locuitorii orașului Stalingrad, ca și 
întregul popor sovietic, se pronunță pentru 
pace ta întreaga lume, pentru interzicerea

Noul guvern al
PRAGA 13 (Agerpres). — CETERA trans

mite; In legătura cu alegerea noii Adunări 
Naționale, la 12 decembrie guvernul Repu
blicii Cehoslovace și-a prezentat demisia pre
ședintelui republicii.

Președinte.e republicii a primit demisia 
guvernului șl a numit pe Viliam Siroky 
prim-ministru al noului guvern. La propune
rea lui Viliam Siroky, președintele republicii 
e aprobat noul guvern în următoarea compo
nentă :

Jaromir Dolansky, prim vicepreședinte al 
Consiliului ae Miniștri ; Alexej Cepicka, prim 
vicepreședinte al Consiliului de Miniștri și 
min stru al Apărării Naționale ; Vaclav Ko- 
pecky, vicepreședinte al Consiliului de Mi
niștri ; Ludmila Jankovcova, vicepreședinte 
el Consiliului de Miniștri; Vaclav Skoda, 
vicepreședinte al Consiliului de Miniștri; Ru. 
dolf Barak, ministru al Afacerilor Interne; 
Otakar Simunek, președintele Direcției de 
Stat a Planificării; Josef Kjsely, m nistru 
el Industriei Locale; Josef Plojhar, ministru 
al Ocrotirii Sănătății; Emanuel Slechta, mi
nistru al Construcțiilor; Vaclav David, mi
nistru al Afacerilor Externe; Julius Duiis, 
ministru de Finanțe; Frantisek Krajcir, mi
nistru al Comerțului Interior; Josef Krosnar, 
ministru al Silviculturii și al Industriei Fo-

Lucrările Consiliului
VARȘOVIA 13 (Agerpres). - P.A.P. 

transmite: In ședința din după amiaza zi
lei de 11 decembrie a sesiunii Consiliului 
Central al F S.M., s-au terminat discuțiile pe 
marginea raportului Iul Louis Saillant.

La discuții au luat cuvîntul peste 31) dele
gați. Reprezentanții sindicatelor din diferite 
țari ale Europei, Asiei, Americii șl Africii au 
vorbit despre hotărîrea de a întări șl in vii
tor unitatea de acțltme a oamenilor muncii 
ta lupta pentru pace și securitatea popoare
lor, împotriva încercărilor de a se reînvia 

în regiunea capului Ostrovnoi, se afirmă de 
asemenea, că avionul militar american n-ar 
fi deschis deloc focul asupra avioanelor- de 
vînătoare sovietice. Totuși, mai tîrziu Mi
nisterul Marinei Militare a S.U.A., precum 
și reprezentantul american în Organizația 
Națiunilor Unite în declarația făcută 1a- 10 
septembrie 1954 ta Consiliul de Securitate, 
au recunoscut că în realitate avionul ameri
can a deschis focul asupra avioanelor soviet 
tice.

In ceea ce privește declarația guvernata! 
S-U.A. că unele i-nsule din partea de sud a 
arhipelagului Curilelor, în regiunea cărora 
au avut loc incidentele cu avioanele ameri
cane, nu sînt teritoriu sovietic, această de
clarație este lipsită de temei și este' în vădită 
contradicție cu prevederile acordului de la 
Yalta cu privire la insulele Curile. acord la 
care participă și Statele Unite ale Americii. 
După cum se știe, pe baza acordurilor între 
alj-ați cu privire la capitularea Japoniei, Uni
unea Sovietică a primit capitularea trupelor 
japoneze pe teritoriul tuturor insulelor Curile, 
care, potrivit hoțărîrii conferinței de la Yalta 
au fost predate Uniunii Sovietice.' In con
formitate cu acordul amintit mai sus și in 
directiva- statului major al comandantului 
suprem al puterilor aliate, Mac Arthur, din 
29 ianuarie 1946, se arată direct că aceste 
insule sînt scoase de sub suveranitatea Ja
poniei împreună cu alte teritorii care au fost 
despărțite de Japonia-.

Avînd în vedere cele mai sus expuse, gu
vernul sovietic declară că nu există temei 
pentru protestul guvernului S.U.A.

In nota sa din, 7 noiembrie guvernul so
vietic și-a mai exprimat regretul în legătură 
cu faptul că cazurile de violare a frontierei 
de stat a U.R S.S, de către avioane militare 
americane, inclusiv cazul că-re s-a întimplat 
la 7 noiembrie, atrag după sine, după cum 
s-a arătat în notele respective ale guvernu
lui S-U.A., victime și pierderi cu nimic justi
ficate. Dec’.artnd aceasta, guvernul sovietic 
a pornit de la faptul că în viitor S.U.A, 
vor lua măsuri care să excludă repetarea 
unor asemenea cazuri.

Luarea de măsuri pentru a împiedica pe 
viitor încălcarea frontierei de stat sovietice, 
de către avioane americane, ar permite să se 
evite asemenea incidente și victimele cauzata 
de ele. Totuși nu putem să nu subliniem că 
declarația guvernului S-U.A. că pe viitor el 
va ..asigura apărarea necesară" a avioanelor 
Statelor Unite, nu poate contribui la aceasta. 
Asemenea acțiuni ale comandamentului mili
tar american ar putea doar mări riscul re
petării unor asemenea incidente, fără a mai 
spune că aceste acțiuni ar fi ta contradicție 
cu interesele slăbirii încordării internațio
nale.

Guvernul sovietic confirmă nota sa din 7 
noiembrie a.c. și așteaptă ca guvernul State
lor Unite ale Americii să dea instrucțiuni co
respunzătoare comandamentului forțelor mi
litare aeriene ale S.U.A. de a lua măsurile 
necesare pentru a nu admite în viitor încăl
carea de către avioane americane a frontierei 
de stat a Uniunii Sovietice1'.

armelor atomice și cu hidrogen și vor apăra 
cu tărie ptaă la capăt aceste cereri.

Salutînd acțiunile dumneavoastră nobile 
îndreptate împotriva primejdiei unui nou 
război și mai distrugător — se spune în în
cheierea scrisorii — vă rog să transmiteți 
cetățenilor Orașului Hiroșima din partea mea 
personal și din partea cetățenilor orașului 
Stalingrad, urări sincere pentru obținerea 
unor succese continue în lupta pentru pace, 
pentru prietenie între popoare.

La 11 decembrie M. A.'iasnov, președintele 
Comitetului executiv al Sovietului orășenesc 
Moscova, a adresat primarului orașului Hi
roșima o scrisoare in care se spume printre 
altele :

Profit de acest prilej pentru a vă încre
dința atît pe dvs. cit și pe toți locuitorii ora
șului Hiroșima, că întreaga populație a ora
șului Moscova și eu personal împărtășim pe 
de-â-ntregul năzuința dVs. nobilă de a ob
ține salvarea omenirii de primejdia folosirii 
armei atomice și cu hidrogen și de a asigura 
o pace îndelungată în întreaga lume.

Locuitorii orașului Moscova, ca și întregul 
popor sovietic, sprijină cu înflăcărare pro
punerea din 21 decembrie 1953 a guvernului 
sovietic, cerînd guvernelor respective să-și 
ia obligație solemnă șl necondiționată de a 
nu folosi armele atomice, cu hidrogen și ce
lelalte tipuri de arme de exterminare în ma
să. Cred că această propunere, ca prim pas 
pe calea spre interzicerea totală a tuturor 
tipurilor de arme de exterminare în masă, 
corespunde năzuințelor dvs., năzuințelor tu
turor acelora care luptă pentru pace și bună 
voință între popoare.

R. Cehoslovace
restiere ; Bojena Mahacova, ministru al Co
lectărilor de Stat; academicianul Zdenek 
Nejedly, ministru fără portofoliu,; Karel Po 
lacek, ministru al Construcției de mașini; 
Ladistau Stoll, ministru al Culturii; Jndrich 
Uher, ministru al Industriei Alimentare ; 01- 
drich Beran, ministru al Controlului de Stat; 
Joscl Jonas, ministru al Combustibilului și 
al Energiei Electrice; Josef Keitmajer, mi
nistru al Industriei metalurgice și al mine
lor; Marek Sinida, ministru al Agriculturii; 
Jan Bartuska, m'n'stru al Justiției; dr. Ri
chard Dvorak, ministru al Comerțului Exte
rior; Frantisek Kahuda, ministru al Școli
lor ; Alois Malek, ministru al Indust'iei 
Ușoare; Julius Maurer, ministru fără potto- 
foliu ; Alois Neuman, ministru al Telecomu
nicațiilor; Vaclav Nosek, ministru al Rezer
velor de muncă ; Antonin Posiplsil, ministru 
al Cailor de Comunicație; Josef Pucik, mi 
n-iștru al Industriei Chimice

La 12 decembrie, la Hradul din Praga. 
membrii guvernului au depus jurămtatul in 
fața președintelui republicii.

Președintele republicii a eliberat pe gene- 
nalul-co'.onel Frantisek Janda din funcția de 
președinte al Comitetului de Stat pentru cui 
tură fizică și sport și a nurmt pe Vaclav 
Pleskot, președinte al acestui Comitet.

Central al F. S. M.
militarismul german șl a se crea un focar 
primejdios de război in Europa.

Delegații au subliniat necesitatea de a se 
Intensifica lupta pentru pace, pentru îmbună
tățirea condițiilor de trai și de munca, pen 
tru apărarea și cucerirea drepturilor sindi- 
cale și libertăților democratice.

Louis Saillant a rostit cuvintui de înche
iere a discuțiilor la acest Punct de pe ordi
nea de zi. in ședința din II decembrie a 
rostit un raport Giuseppe Di Vitorio, preșe
dintele F.S.M.

Un nou pas spre întărirea prieteniei chino-birmane
Comunicatul cu privire la tratativele dintre premierul Consiliului de Stat al Chinei 

și primul ministru al Birmaniei
PEKIN 13 (Agerpjg^. - China Nouă 

transmite cornunicatul^H^ privire la tratati
vele dintre premierul ^fnsiliului de Stat al 
Chinei și primul ministru al Birmaniei. In 
comunicat se arată că la invitația lui Ciu 
En-lai, premierul Consiliului de Stat al Re
publicii Populare Chineze, U Nu, primul 
ministru al Uniunii Birmane, a făcut o vi
zită de bunăvoință în China. In cursul șe
deri; sale la Pekin, primul ministru, U Nu, 
a aVut, într-o atmosferă de mare cordialita
te și prietenie, un schimb de păreri în pro
blemele prezentând un interes comun pen
tru China și Birmania, cu Mao Țze-dun, 
președintele Republicii Populare Chineze; 
Ciu De, vicepreședintele R.P. Chineze; Liu 
Șao-ți, președintele Comitetului permanent 
al Adunării reprezentanților populari din 
întreaga Chină; Ciu En-lai, premierul Con
siliului de Stat, precum și cu alți conducă
tori.

Pe baza acestui schimb de vederi, premie
rul Ciu En-lai și primul ministru U Nu au 
ajuns la următorul punct de vedere comun:

Cei doi premieri și-au exprimat satisfac
ția în legătură cu îmbunătățirea relațiilor de 
prietenie între China și Birmania ca urmare 
a declarației lor comune din 29 iunie 1954. 
Cei (Joi premieri au reafirmat că cele cinci 
principii ale coexistenței pașnice sînt prin
cipii permanente care determină relațiile 
dintre cele două țări. China și Birmania 
trebuie să mențină și de acum înainte rela
țiile reciproce strtase, în așa fel îneît să se

PEKIN 13 (Agerpres). — China Nouă 
transmite:

La 11 decembrie a avut loc la Pekin o 
conferință de presă în cadrul căreia U Nu, 
primul ministru al Birmaniei, a declarat că 
„perspectivele extinderii zonei păcii în Asia 
stat foarte bune dacă toate țările interesate 
vor avea această preocupare, dînd dovadă 
de sinceritate și bunăvoință".

Referindu-se la relațiile comerciale dintre 
China și Birmania, primul ministru U Nu a 
declarat: „După sosirea mea în această 
mare țară, am înțeles că perspectivele aces
tui comerț stat și mai strălucite. înainte de 
venirea mea aici nu știam, că țara voastră 
produce atît de multe mărfuri de care avem

Paîitica guvernului francez 
în Africa de nord în dezbaterea 

Adunării Naționale
PARIS 13 (Agerpres). — TASS trans

mite: In dimineața zilei de 11 decembrie 
Adunarea Națională a terminat dezbaterile 
pe marginea interpelărilor deputaților în le
gătură cu politica guvernului în Africa de 
nord. După cum se știe, situația din Africa 
de nord (Tunisia. Alaroc și în trei departa
mente din Algeria) se caracteriza în ultimul 
timp prin intensificarea mișcării de elibe
rare națională care s-a manifestat sub cele 
mai diferite forme.

Dezbaterile în Adunarea Națională arată 
că mișcarea de eliberare națională a luat 
naștere din cauza situației lipsite de drep
turi ă populației locale și cruntului regim co
lonial. Rînduielile colonialiste din Africa 
de nord au fost criticate nu numai de depu
tății progresiști, ci pînă și de unii deputați 
ai partidelor burgheze.

La încheierea dezbaterilor au fost prezen
tate patru proiecte de rezoluție: proiectul de 
rezoluție al radicalului Mailhe, care aprobă 
acțiunile guvernului, proiectul de rezoluție 
al „republicanului independent" Quilici, care 
exprimă neîncredere în guvern, proiectul de 
rezoluție al Iul Coste-Floret, membru al 
M.R.P., conținirțd o serie de observații în 
legătură cu politica guvernului în Africa de 
nord și proiectul de rezoluție al grupului 
cc-munist. In proiectul grupului comunist se 
subliniază că guvernul nu ia în conside
rare năzuințele popoarelor Africii de nord de 
a-și conduce propriile lor treburi pe cale 
democratică. Comuniștii au cerut să se în
ceteze imediat dțierațiiie mîlitare în Alge
ria, șă; :se „pung capăt represiunilor, să lie 
eliberați patrioții deținuți; să fie anulată 
starea de asediu,' să fie rechemate în Fran
ța trupele și să se recunoască ca legitime 
revendicările popoarelor Africii de nord. 
Guvernul, a cerut ca primul să fie pus la 
vot proiectul de rezoluție al radicalilor 
(Mailhe) care îi exprimă încrederea. Chestiu
nea ordinai votării acestui proiect de rezo
luție a fost pusă la vot. Adunarea Națio
nală a confirmat cu 290 voturi contra 279 
prioritatea rezoluției radicalilor care apoi a 
fost pusă la vot. Pentru rezoluție au votat 
294 de deputați, împotriva 265, s-au abți
nut 45 de deputați. Împotriva rezoluției au 
votat deputății comuniști, membrii Uniuni 
republicanilor progresiști, majoritatea mem
brilor M.R.P., majoritatea „republicanilor 
Independenți" și alții.

In seara zilei de 10 decembrie, în timp ce 
în Adunarea Națională se discuta situa.ia 
din Africa de nord, un grup de oameni ai 
muncii din Africa de nord, care locuiesc 
în Franța s-a îndreptat spre parlament pen
tru a-și exprima năzuințele lor. Ei au fost 
arestați de polițiști și trimiși la comisaria
tele de poliție pentru a fi „legitimați".-- •—_

In cîteva rînduri
9 La Tokio a avut loc un mare miting al 

reprezentanților vieții publice din capitala 
Japoniei. Participanta la miting au adoptat 
o rezoluție prin care cer guvernului Hato
yama să adopte principiile proclamate in de
clarația comună a guvernului U.R S.S și gu
vernului R P Chineze cu privire la Japonia.

9 Tribunalul militar din Ujda, (Maroc) 
care a judecat procesul intentat unui grup 
de 92 de marocani parheipanti la lupta an- 
ti-colonialistă, a pronunțat la 10 decembrie 
15 sentințe de condamnare la moarte. 00 de 
marocani au fost condamnafi la muncă sil
nică pe viafă, tar alft 29 au fost pedepsiți 
cu închisoare pe diferite termene.

9 Luind cuvintui în cadrul celei de a 16-a 
conferințe nationale a C I O , senatorul in
dependent Wayne Morse a declarat că Sta
tele Unite ar putea fi tirite intr-un război 
dacă l-ar urma pe senatorul Knowland. li
derul fracțiunii republicane din senat, cunos
cut pentru poziția sa ultrareaciionară. Morse 
a avertizat împotriva acțiunilor nesăbuite 
ale cercurilor condui ăloare americane care 
tind spre dezlănțuirea unui nou război mon
dial. 1

• Unul din conducătorii Partidului Comu
nist din S U A., Irving Potash, fruntaș al 
sindicalului muncitorilor din industria de 
blănuri și pielărie, care in baza reacfionaret 
„legi Smith" a fost condamnat la închisoare 
șt-a ispășit pedeapsa Ițnediat după ce a fost 
pus in libertate el a fost din nou arestat și 
dat in judecată in baza unui alt articol al 
legii Smith.

întărească colaborarea prietenească dintre 
cele două țări.

Date fiind legăturile largi dintre popoa
rele chinez și birman, cei doi premieri au 
căzut de acord ca în capitalele respective 
să fie înființate consulate generale și și-au 
exprimat speranța că acest lucru va fi făcut 
într-un viitor apropiat.
, In scopul promovării relațiilor economice 
și culturale între cele două țări pe baza prin, 
cipiului egalității și avantajului reciproc, 
cel doi premieri consideră necesar să între
prindă măsuri pregătitoare pentru deschide
rea comunicațiilor aeriene între China și Bir
mania, pentru restabilirea comunicațiilor ru
tiere chino-birmane și pentru încheierea unui 
acord poștalo-telegrafic între cele două țări. 
In scopul dezvoltării comerțului între cele 
două țări, cei doi premieri au căzut de acord 
ca incepind din 1955 ptaă la sfîrșilul anului 
1957, China să importe anual din Birmania 
150.000—200.000 tone de orez, iar în cursul 
aceleeași perioade Birmania să importe din 
China utilaje industriale, precum și mărfuri 
de larg consum, pe care China le poate 
livra.

Cei doi premieri au căzut de acord ca 
fiecare țară să îndemne pe cetățenii săi, sta
biliți în cealaltă țară, adică respectiv pe 
cetățenii birmani stabiliți în China sau pe 
cetățenii chinezi stabiliți în Birmania, să 
respecte legile și obiceiurile sociale ale 
țării în care trăiesc și să nu la parte la ac
tivitatea politică din acea țară. Fiecare gu
vern va fi gata să apere drepturile și inte-

Decla rațiile lui U Nu
noi nevoie. Vizitînd această țară, și îndeo
sebi China de nord-est, am văzut foarte 
multe mărfuri care ne stat necesare — măr
furi de consum, precum și materiale pentru 
realizarea programului nostru de industria
lizare. De aceea intenționez să trimit aici 
incă o misiune comercialo-industrială". -

U Nu a adăugat: ,,Am dori să întreținem 
relații comerciale și cu țările europene, cu 
U.R.S.S., Germania răsăriteană, Polonia, 
Cehoslovacia și alte țări".

*
PEKIN 13 (Agerpres). — TASS trans

mite:
La 12 decembrie primul ministru al Bir-

înscenarea judiciară de la Karlsruhe
BERLIN 12 (Agerpres). — A.D.N. trans

mite : In ședința din 10 decembrie, Tribuna
lul din Karlsruhe a examinat problema in
terpretării articolului 21 din „Constituția 
de la Bonn" (constituirea și activitatea par
tidelor politice și protecția lor de cătie 
stat).

Luînd cuvîntul în numele apărării Parti
dului Comunist, dr. Huetsch a subliniat că 
garanțiile pe care Ie acordă Constituția 
vest-germană partidelor democratice trebuie 
să fie extinse în întregime asupra Partidului 
Comunist din Germania. Cererea guvernului 
de la Bonn cu privire la interzicerea P.C. 
din Germania, a declarat doctorul Huetsch, 
este lipsită de bază juridică. Totodată dr. 
Huetsch a subliniat faptul că în anul 1950 
Bundestagul a aprobat în unanimitate pro
punerea privind elaborarea și adoptarea 
„Legii cu privire la partide" în conformita
te cu articolul 21 din Constituția vest-ger
mană. Totuș; pînă acum guvernul de la 
Bonn a refuzat să prezinte Bundestagului 
proiectul acestei legi, ceea ce a dus la în

Provocarea americană împotriva R.P. Chineze aprobată 
de mașina de vot din O. N. U.

NEW YORK 12 (Agerpres). — TASS trans
mite: In ședința plenară din 10 decembrie, 
Adunarea Generală a O.N.U. a terminat exa
minarea plîngerii americane împotriva con
damnări' unui grup de spioni americani de 
către Tribunalul militar de pe lingă Tribuna
lul Popular Suprem al Republicii Populare 
Chineze.

După încheierea discuției, rezoluția a fost 
pusă la vot. Cu majoritatea voturilor dele
gațiilor docile S.U.A., Adunarea Generală a 
adoptat rezoluția propusă de delegația ame
ricană în nume'e celor 16 țări care au par
ticipat lia intervenția armată în Coreea. Dele

Majoritatea americană dm 0. N. U.
a refuzat să condamne acțiunile agresive împotriva R. P. Chineze
NEW YORK 13 (Agerpres). - TASS 

transmite: La 10 decembrie, Comitetul Po
litic Special al O.N.U. a terminat discutarea 
problemei cu privire Ia acțiunile agresive îm
potriva Republicii Populare Chineze și la 
răspunderea ce revine pentru aceste acțiuni 
flotei maritime militare a S.U.A.

Lutad cuvîntul la discuția generală, re
prezentantul Cehoslovaciei, F. Vavrzicka a 
subliniat că acțiunile agresive din partea 
ciankaișiștilor și a forțelor armate ale S.U.A. 
împotriva R. P. Chineze, continuă să ame
nințe pacea și securitatea în această regiune.

Reprezentanții Turciei, Belgiei, Franței, 
Columbiei ș! Canade; s-au pronunțat împo
triva propunerii delegației Uniunii Sovietice.

Reprezentantul R.S.S. Ucrainene, S. A. 
Slipcenko, și reprezentantul R.S.S. Bieloru
se, P. E. Astapenko, au arătat că O.N.U. nu 
poate trece cu vederea acțiunile agresive în
treprinse în mod sistematic împotriva R. P. 
Chineze de ciankaișiști și forțele armate ale 
S.U.^ Reprezentanții Angliei, Australiei, 
Uniunii Sud-Africane și Noii Zeelande s-eu 
proriunțat împotriva proiectului de rezoluție 
sovietic.

Reprezentantul Indiei, A. Lai, a declarat 
că delegația sa este de acord cu părerea de
legație; Uniunii Sovietice că, în urma înce
tării operațiunilor militare în Coreea și 
restabilirii păcii în Indochina, s-au creat 
condiții prielnice pentru rezolvarea celorlalte 
probleme internaționale importante și slăbi
rea mai departe a încordării internaționale. 
Delegatul Indiei a declarat că este de acord

Tulburări în Vietnamul baodaist
SAIGON 12 (Agerpres). — In pofida efor

turilor pe care le depune diplomația ’.meri- 
cană de a rezolva criza poktică din Vietna
mul de sud, situația în această țară continuă 
să fie tulbure.

Numeroase unități dizidente, conduse de 
adepți ai generalului Hinh, refuză să execu
te ordinele date de guvern și de noul co
mandant al statului major Mai mult chiar 
unele- ârjități dizidente au deschis focul îm
potriva trupelor guvernamentale. „Un grup 
de. 300 de soldați — de sub comanda colo

resele cetățenilor celeilalte țări, stabiliți în 
țara sa. In ce privește profilema naționali
tății acestor persoane, cele două, guverne vor 
începe cu primul prilej tratative pe căi di
plomatice normale.

Dat fiind că linia de frontieră între China 
și Birmania nu a fost încă pe deplin fixată, 
cei doi premieri au considerat necesar ca a- 
ceastă problemă să fie reglementată într-un 
spirit de prietenie la momentul oportun pe 
căi diplomatice normale.

Cei doi premieri și-au exprimat speranța 
ca în scopul asigurării păcii în Asia și în 
intreaga lume, cele cinci principii ale coexis
tenței pașnice să fie adoptate de toate ță
rile din Asia și din întreaga lume. Cei doi 
premieri au declarat că chiar țările care in 
prezent au sentimente ostile una față de alta 
ar putea să stabilească relații normale paș
nice și prietenești, dacă ele ar tinde în mod 
sincer spre aceasta. In același timp cei doi 
premieri și-au exprimat profundul lor interes 
pentru întărirea și extinderea zonei păcii. 
Dacă zona păcii va fi întărită și extinsă, 
actuala tensiune internațională va fi slăbită 
treptat și în același timp va fi micșorată 
posibilitatea unui nou .război și va fi con
solidată pacea în întreaga lume. Pentru a 
se stabiliza situația în Asia de sud-est, tre
buie să se întărească pacea in Indochina. 
Cei doi premieri sînt de părere că toate ță
rile au dreptul la independență națională și 
înflorire și dreptul de a fi la adăpost de a- 
mestec străin și agresiune.

maniei, U Nu, care a vizitat China în urma 
invitației guvernului R.P. Chineze, a părăsit 
Pekinul plecînd spre patrie.

Pe aerodromul din Pekin, U Nu e fost 
condus de premierul Ciu En-lai, de Cen Iun, 
Pin De-huai, Den Siao-pin, Den Ci-huei și 
He Lun, locțiitori ai premierului R. P. Chi
neze și alții.

Pe aerodromul din Pekin U Nu a trans
mis presei spre publicare o declarație, în 
care și-a exprimat mulțumirile pentru ospi
talitatea cu care a fost primit. In drum spre 
Birmania, U Nu va vizita China de est și 
China Centrală de sud.

răutățirea posibilității apărării procedurale a 
partidelor de opoziție.

Reprezentantul guvernului de la Bonn, 
Henriksen, a încercat să abată completul de 
judecată de la examinarea chestiunii privi
toare la „legea cu privire la partide". In 
ședința din 10 decembrie pentru prima dată 
de la începutul procesului de la Karlsruhe 
I s-a dat cuvîntul lui Walter Fiscli, mem
bru al conducerii centrale, reprezentantul 
P.C. din Germania la proces. Răsipunzînd 
la afirmațiile Iui Henriksen, el a subliniat 
că lipsa de dorință a reprezentanților de la 
Bonn de a dezbate „legea cu privire la par
tide" este o mărturie a intenției guvernului 
Adenauer de a reduce Ia tăcere pe oricine 
este în opoziție cu politica dusă de el.

In ședința din 10 decembrie reprezentantul 
apărării P.C. din Germania, dr. Kaul a re
mis membrilor tribunalului nenumăratele re
zoluții și scrisori de protest ale oamenilor 
muncii împotriva procesului înscenat Parti
dului Comunist din Germania.

Ședința următoare a fost fixată pentru 14 
decembrie.

gațiile U.R.S.S., R.S.S. Ucrainene, R.S.S. 
Bieloruse, Poloniei și Cehoslovaciei au votat 
împotriva acestei rezoluții. Șase delegații 
(Afganistan, Birmania, India, Indonezia, 
Yemen și Iugoslavia) s-au abținut de la vot.

Adunarea Generală a examinat de aseme
nea problema talanului de vest. Proiectul de 
rezoluție care îndeamnă Olanda și Indonezia 
să reia tratativele în scopul rezolvării paș
nice a acestui litigiu nu a întrunit majorita
tea necesară de două treimi din numărul vo
turilor din cauza poziției obstrucționiste a 
unei serii de puteri coloniale, și a fost res
pins.

cu părerea delegației U.R.S.S. în privința 
faptului că în interesul înlăturării situației 
periculoase care s-a creat în Extremul 
Orient este necesar să se pună capăt actelor 
de agresiune împotriva R. P. Chineze. El 
a declarat totuși că în vederea soluționării 
problemei nu trebuie 6ă se specifice în pro
iectul de rezoluție răspunderea ce revine 
S.U.A.

La sfirșitul discuției generale a luat cu-, 
vîntul reprezentantul Uniunii Sovietice, 
A. A. Sobolev, care a relevat că Adunarea 
Generală trebuie să ia toate măsurile pentru 
a pune capăt acțiunilor agresive împotriva 
Republicii Populare Chineze.

După aceea, proiectul de rezoluție al de
legației Uniuni; Sovietice a fost pus la vot. 
20 de delegații, printre care delegațiile 
U.R.S.S., Poloniei, Cehoslovaciei, R.S.S. 
Ucrainene, R.S.S. Bieloruse, Indiei, Indone
ziei, Birmaniei și Franței au votat pentru 
primul punct din proiectul de rezoluție, în 
care se relevă că în ultimul timp, în urma 
încetării războiului din Coreea și restabili
rii păcii în Indochina, s-au creat condiții fa
vorabile pentru reglementarea celorlalte pro
bleme internaționale și pentru micșorarea 
mal departe a încordării internaționale. îm
potriva acesta; punct au votat 12 delegații, 
printre care delegația S.U.A. 15 delegații 
(Anglia, Canada, Noua Zeelandă, Grecia și 
altele) s-au abținut de la vot. Comitetul a 
respins cu majoritate de voturi celelalte 
puncte ale proiectului de rezoluție. Astfel, 
proiectul de rezoluție a fost respins.

nelului Nguyen Quang Hoan (adept al lui 
Hinh — N.R.) — relatează agenția United 
Press, a ocupat postul militar Cana, situat la 
136 mile norj-est de Saigon".

Agenția France Presse anunță la rîndu! ei 
că în regiunea Long Xuyen, la circa 150 de 
•kilometri sud-est de Saigon, nouă batalioane 
ale armatei guvernamentale sînt angajate 
într-o luptă împotriva unităților dizidente 
comandate de colonelul Bacut. „Trupele di
zidente — subliniază agenția — au ripostat 
prin focuri de mortiere".

PENTRU ASIGURAREA PĂCII 
ȘI SECURITĂȚII COLECTIVE 

IN EUROPA
Asociația științifică a inginerilor 

ți tehnicienilor din R.P.R. (A.S.I.T.) 
invită 

inginerii și tehnicienii din București la 
ADUNAREA 

ce va avea loc miercuri, 15 decembrie, 
1954, ora 18,30 in sala A.S.I.T. din 

str. Mihail Eminescu nr. 8 
Adunarea va fi prezidată de acad, prof, 
ing. 1. S. Gheorghiu, membru al Prezidiu

lui Academiei R.P.R.
Vor lua cuvîntul:

Prof. univ. Costin Nenițescu
Prof. univ. ing. N. Vasilescu-Karpen 
Prof. univ. Horia Hulubei
Prof. univ. dr. ing. Remus Răduleț 
Prof. univ. ing. Cristea Mateescu 
Prof. univ. ing. Traian Negrescu 
Prof. univ. ing. Lazăr Stoicescu 
Prof. univ. I. M. Gheorghiu 
Prof. univ. Dimitrie Praporgescu

Depuneri de coroane de flori 
la placa comemorativă 

din Piața Teatrului Național
In memoria eroilor clasei muncitoare 

uciși mișelește la 13 decembrie 1918, în 
Pia.a Teatrului Național din București, în 
masacrul organizat de guvernul burghezo- 
moșieresc, în cîrdășie cu imperialiștii, in 
cursul zilei de luni, numeroase delegații de 
oameni al muncii au depus coroane de flori 
la placa comemorativă din Piața Teatrului 
Național.

Au fost depuse coroane de flori din partea 
Consiliului Central al Sindicatelor, a Fede
rației Naționale a foștilor deținuți și inter, 
r.ați politici antifasciști, din partea Consi
liului Sindical Regional, a C.C. al Sindica
tului poligrafic, presă și instituții de cul
tură, a Combinatului poligrafic Casa Scân
teii „I. V. Stalin", din partea unor între
prinderi poligrafice și a pionierilor din Ca
pitală.

Oamenii muncii au păstrat un moment de 
reculegere în memoria eroilor clasei mun
citoare căzuți la 13 decembrie 1918 în lupta 
pentru pace, libertate și o viață mai bună.

(Agerpres).•---«--- -
Campionatul republican de șah

Duminică după amiază Aula Bibliotecii 
Centrale Universitare a găzduit runda a 15-a 
a campionatului republican de șah.

Maestrul sportului V. Ciocîltea, în partida 
cu Ozias Weisman, a obținut încă din des
chidere un mare avantaj șl la mutarea 43 
a cîștigat. E. Nacht a făcut remiză, după 16 
mutări, cu maestrul sportului M. Radulescu. 
Cu același rezultat s-a încheiat partida din
tre maestrul internațional Ion Bălanei și 
Ivan Halic, după 22 de mutări. Maestrul in
ternațional dr. O. Troianescu a juc.at foarte 
bine împotriva tînărului Gh. Mititelu și după 
ce a cîștigat doi pioni, p-unîndu-1 ta fața pier
derii inevitabile a damei, l-a forțat să cedeze 
la mutarea 46. Carol Partoș, în intîlnirea 
cu Corvin Radovici, a obținut încă din des
chidere un avantaj apreciabil, pe care și 1-& 
concretizat cîștigînd la mutarea 32. Teodor 
Ghițescu l-.a învins după 29 mutări pe Ser
giu Samarian, iar M. Suta l-a întrecut pe 
L. Karaesony după 36 mutări. Gălățeanul 
Eugen Costea, în partida cu Iuliu Szabo, 
după ce a obținut pe cale pozițională o po
ziție excelentă, a trecut la atac, apoi obțl- 
nînd poziție cîștigată a trecut jocul într-un 
final de cai pe care l-a decis în favoarea sa 
la mutarea 52. Următoarele partide s-âu în
trerupt : P. Seimeanu — D. Drimer, în care 
ultimul are un pion în plus, șl Gh. Alexan- 
drescu — B. Soos, în oare primul are avan
taj decisiv.

★
Eri după amiază s-a disputat :n AuLa Bî- 

bliotecii Centrale Universitare runda a 16-a 
a campionatului republican de șah. In înt‘1- 
nirea cu Iuliu Szabo, maestrul sportului M. 
Radulescu a avut încă în deschidere o po
ziție superioară, obligîndu-și adversarul să 
cedeze la mutarea 24. O desfășurare liniș
tită a avut partida dintre S. Samarian -si 
Edgar Nacht, care s-a încheiat cu un rezul
tat de egalitate. Intîlnirea dintre D. Dri
mer și Carol I’artoș s-a terminat remiză 
după o luptă dîrză. In partida cu maestrul 
internațional dr. O. Troianescu, Bela Soos 
a atacat primul. Prin fine manevre pozițio
nale partenerul său a respins atacul, apoi 
a preluat inițiativa, cîștigînd în cele din 
urmă doi pioni. La mutarea 42 Soos s-a re
cunoscut învins. In intîlnirea cu E. Costea, 
Gică Alexandrescu a trebuit să se apere de 
puternica presiune exercitată de piesele ad
verse. Amenințat de criză de timp, Costea 
n-a găsit cea mai bună continuare și a 
permis partenerului său să egaleze jocul și 
astfel să facă remiză la mutarea 27. In par
tida cu Karaesony, Petre Seimeanu a jucat 
pozițional, presînd puternic pe aripa rege
lui. La momentul potrivit el a deschis pp- 
ziția, creind puternice amenințări. Fiind pus 
în fața matului inevitabil, Karaesony a ce
dat la mutarea 34.

După 5 ore de joc, următoarele partide 
s-au întrerupt: Gheorghe Mititelu—1. Bălă- 
nel, M. Suta—I. Halic (în poziții compli
cate). V. Ciocîltea cu un pion în plus într-un 
final de nebuni de aceeași culoare cu C. Ra
dovici, iar O. Weissman într-o poziție mai 
bună cu T. Ghițescu.

In clasament conduc : E. Costea și dr. O. 
Troianescu cu cite 12 puncte urmați de 1. 
Bălănel cu ll'/2 Și o partidă Întreruptă, P. 
Seimeanu cu 9 i/2 și o partidă întreruptă.

PAUL DIACONESCU

Timpul probabil
(Buletinul Institutului Meteorologic Central)

In București: Vremea se menține căldu
roasă, cu ceru'l mai mult acoperit. Temporar 
va ploua. Vta'tul va sufla potrivit din sec
torul estic. Temperatura ușor variabilă, noap
tea va fi cuprinsă Intre plus 4 grade și plus 
6 gradă iar ziua între plus 6 grade și plus 
14 grade.

Pentru următoarele două zile: vreme în
chisă și umedă, cu ploi temporare. Tempe
ratura in scădere ușoară. Vînt potrivit din 
sectorul estic.

In țară: Vremea se menține călduroasă, 
cu cerul ta general acoperit. Ploi temporare 
vor cădea în cea mai mare parte a, țării In 
nordul Moldovei și în regiunea muntoasă se 
va semnala lapoviță și ninsoare. Tempera
tura ușor variabilă noaptea va fi cuprinsă 
intre zero grade și plus 6 grade iar ziua în
tre plus 4 grade și plus 14 grade Vintul 
va sufla potrivit din sectorul estic cu inten
sificări locale în Dobrogea șl Bărăgan

Pentru următoarele două zile : vreme în
chisă și umedă. Ploi temporare vor continua 
să cadă, cu deosebire în vestul și sud-ve'tUi 
țării. In nordul Moldovei și in regiunea mun
toasă lapoviță și ninsoare. Temperatura ta 
scădere ușoară către sfirșitul Intervalului. 
Vîntul va sufla potrivit din sectorul estic.
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